
گیاهان معماران خاموش دنیای ما هستند. آن ها شعبده 
بازهای حیرت انگیزی هستند که صرفا از نورخورشید، 
دی اکســید کربن و آب، غذا تولید می کنند. ایران نیز 
تنوع گیاهی زیادی دارد و تاکنون ۸۰۰۰ گونه گیاهی 
در کشورمان شناسایی شده است. روز جشن گیاهان ۱۸ 

می هر سال گرامی داشته می شود. هدف از آن این است 
که هر چه بیشتر مردم در سراسر جهان مجذوب گیاهان 
شوند و در مورد اهمیت علوم گیاهی برای کشاورزی و 
تولید پایدار مواد غذایــی مغذی، باغبانی، جنگلداری و 
تولید محصولات گیاهی همچنین محصولات غیر غذایی 

مانند کاغذ، الوار، مواد شیمیایی، انرژی و داروها مشتاق 
شــوند. گیاهان معماران خاموش دنیای ما هســتند. 
آنها شــعبده بازهای حیرت انگیزی هستند که صرفا از 
نورخورشید، دی اکسید کربن و آب، غذا تولید می کنند و 

با روش جادویی خود قندها را می سازند.

وجود ۸۰۰۰ گونه گیاهی در ایران
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معاون بانک مرکزی اعلام کرد:

سیاست های جدید برای 
تسهیل رفع تعهد ارزی

توافقات جدید طلافروشان 
با وزارت صمت

فروش خودروهای بنزینی 
وارداتی در هفته آینده

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

مالیات ابزار 
توسعه اقتصاد 

اگر نظــام مالیاتی ما بتواند 
پول شــویی را در کشــور 
کنتــرل کند، شــاهد آن 
خواهیم بود که رشوه، رانت 
و قاچاق تا ۹۰ درصد کاهش پیدا می کند. این کار 
به وســیله دقت در اظهارنامه های مالیاتی محقق 
خواهد شد. سلامت د ارایی هنگامی محقق می شود 
که در انتهای هرسال هر فرد اظهارنامه مالیاتی را 
تکمیل نماید. در این شیوه، اگر کارمندی که دارای 
حقوق مشخص اســت به طور ناگهانی یک خانه 
چندمیلیاردی خریداری کند، موظف است مسیر 
پول دریافتی خود به سازمان امور مالیاتی نشان د 

هد. این مهم نیازمند...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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معاون توسعه صندوق نوآوری اعلام کرد:

افزایش سهم 
دانش بنیان ها از اقتصاد 

مالیات 90 درصد صنوف و مشاغل، فقط صفر تا 20 میلیون بوده است

تامین منابع بودجه از درآمدهای مالیاتی 
صفحه3

؟ صفحه

رشد ۵۵ درصدی ترانزیت کالا 
وزیر  راه   و  شهرسازی  خبر داد:

معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره 
به اینکه ســهم حوزه دانش بنیان از اقتصاد کشور 
رو به افزایش اســت، گفت: صندوق های پژوهش و 
فناوری نقش مهمی در کمک به ایجاد شــرکت ها 
ایفا می کنند. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، 
ششــمین جشــنواره ملی از ایده تا بازار با هدف 
شناسایی ایده های نوآورانه و طرح های ارزش آفرین 
کسب وکار، به همت دانشکده مدیریت و حسابداری 
دانشــکدگان فارابی دانشــگاه تهران و با همکاری 
صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد. دکتر سیاوش 
ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
در این مراسم گفت: توسعه فناوری همراه با ریسک 
است و به همین دلیل در همه دنیا، دولت ها کمک 
می کنند تا ریسک شرکت های کارآفرین مبتنی بر 
فناوری یا دانش بنیان، کاهش پیدا کند. وی افزود: 
صندوق نوآوری و شکوفایی ســال ۱۳۹۲ با هدف 
حمایت و تأمین مالی شرکت های دانش بنیان شکل 
گرفت و اکنون با سرمایه ۱۰ همتی، خدمات متنوعی 
را به ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان ارائه می کند. سهم 
حوزه دانش بنیــان از اقتصاد کشــور رو به افزایش 
اســت و علت همراهی صندوق نوآوری با دانشگاه 
تهران در این جشــنواره، افزایش سهم کارآفرینی 
مبتنی بر فناوری )دانش بنیان( در اقتصاد کشــور 
است. معاون توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
تأکید کرد: شتابدهنده ها و صندوق های پژوهش و 
فناوری نقش مهمی در کمک به ایجاد شرکت های 
دانش بنیان ایفا می کنند و دو بازیگر اصلی این حوزه 
محسوب می شوند. فرصت های بســیار خوبی در 
بازارهای داخلی و خارجی در حــوزه دانش بنیان 
وجود دارد. ملکی فر خاطرنشــان کرد: با همکاری 
دانشــکدگان فارابی دانشــگاه تهران می توانیم از 
طرح های دانش بنیان برگزیده این جشنواره حمایت 

کنیم و شرکت های غیردانش...

)نوبت د وم(
آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای  

 شرکت پترو پایدار ایرانیان در نظر د ارد خرید سیســتم و تجهیزات ۱)یک( 
د ستگاه بچینگ جهت استفاد ه د ر پروژه بید بلند خلیج فارس را از طریق برگزاری 
 مناقصه عمومی با انجــام ارزیابی کیفی به متقاضیان واجد شــرایط واگذار نماید. 
 لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح که د ارای سابقه مرتبط می باشند د عوت می گرد د تا 
د ر صورت تمایل با مراجعه به آد رس ذیل نسبت به خرید اسناد مناقصه اقد ام نمایند.

*تاریخ و مد ت فروش اسناد مناقصه:
از تاریخ چاپ آگهی به مد ت پنج روز کاری د ر ساعات اد اری  

* محل دریافت )خرید( و عودت اسنادمناقصه:
 تهران، شهرک غرب، بلوار د اد مان، خیابان شفق، ساختمان توحید، طبقه ششم، 

د بیرخانه کمیسیون معاملات 
 تلفن: ۹- ۸۸5764۰۱ د اخلی ۱۸4۱و۱۸45

* هزینه خرید اسناد مناقصه:
هزینه خرید اسناد ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال است که متقاضیان واجد شرایط می بایست 
 به شماره حســاب  ۹۸۱۰۹۰۹۸۰6 بــه نام آن شــرکت نزد بانک ملت شــعبه 
مسجد جامع شــهرک قد س کد شــعبه 65656 ) قابل پرد اخت د ر تمامی شعب 
بانک ملت( واریز و اصل فیش مربوطه را جهت د ریافت اسناد مناقصه به د بیرخانه 

کمیسیون معاملات  شرکت ارائه نمایند.
* مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه:
 4.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )چهار میلیارد ریال(

* هزینه درج آگهی در روزنامه کثیر الانتشار به عهده برنده مناقصه خواهد بود. 

دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت پترو پایدار ایرانیان

 )نوبت د وم(
آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای  
شــرکت پترو پاید ار ایرانیان د ر نظــر د ارد خد مات ترابري )تأمیــن و مد یریت و 
راهبری ماشین آلات سبک، نیمه ســنگین  و ســنگین( پروژه فاز ۱۳ پارس جنوبی 
 و پــروژه بنــد ر ســیراف پــارس را از طریــق برگــزاری مناقصه عمومی بــا انجام 
ارزیابی کیفی به متقاضیان واجد شــرایط واگذار نماید. لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح 
 که د ارای ســابقه مرتبط می باشــند د عوت می گرد د تا د ر صورت تمایل با مراجعه به 

آد رس ذیل نسبت به خرید اسناد مناقصه اقد ام نمایند.
* تاریخ و مد ت فروش اسناد مناقصه:

از تاریخ چاپ آگهی به مد ت پنج روز کاری در ساعات اد اری  
* محل دریافت )خرید( و عودت اسنادمناقصه:

  تهران، شهرک غرب، بلوار د اد مان، خیابان شفق، ساختمان توحید، طبقه ششم، 
د بیرخانه کمیسیون معاملات 

تلفن: ۹- ۸۸5764۰۱ داخلی ۱۸4۱و ۱۸45
* هزینه خرید اسناد مناقصه:

هزینه خرید اســناد ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال اســت که متقاضیان واجد شرایط می بایست به 
شماره حســاب  ۹۸۱۰۹۰۹۸۰6 به نام آن شــرکت نزد بانک ملت شعبه  مسجد جامع 
شهرک قد س کد شعبه 65656 ) قابل پرد اخت د ر تمامی شعب بانک ملت( واریز و اصل فیش 
مربوطه را جهت د ریافت اسناد مناقصه به د بیرخانه کمیسیون معاملات شرکت ارائه نمایند.

 د ارا بود ن صلاحیت ایمنی از اد اره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی جهت شــرکت 
د ر مناقصه الزامی است.

* مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه:
 ۲4.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )بیست و چهار میلیارد ریال(

* هزینه درج آگهی در روزنامه کثیر الانتشار به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
 

دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت پترو پایدار ایرانیان
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آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه  برای سال )دوره( مالی منتهی به 1402/12/29
شرکت کشاورزی دامپروری ملارد شیر)سهامی عام(

شناسه ملی 10101562211 - شماره ثبت 2943
الف( زمان و محل برگزاری مجمع عمومی:

از کلیه سهامد اران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سهم و همچنین نمایند ه یا نمایند گان اشخاص حقوقی د عوت می گرد د تا د ر جلسه مجمع عمومی عاد ی سالیانه این شرکت که د ر ساعت 
۱۱:۰۰ روز شنبه مورخ ۱4۰۳/۰۳/۱۲ د ر استان تهران، شهر تهران به آد رس خیابان ولي عصر، پائین تر از پارک وي، مجموعه فرهنگي ورزشي تلاش برگزار می گرد د حضور بهم رسانند.

ب( دستور جلسه: 
۱- استماع گزارش بازرس قانونی و هیأت  مد یره

۲- تصویب صورت های مالی سال )د وره( مالی منتهی به ۱4۰۲/۱۲/۲۹
۳- تقسیم سود

4- انتخاب حسابرس و بازرس قانونی
5- انتخاب روزنامه کثیر الانتشار

6- تعیین حق حضور اعضای غیر موظف هیأت مد یره
7- تعیین پاد اش هیات مد یره

۸- سایر موارد
توضیحات:

ضمنا به اطلاع مي رساند، آن دسته از ســهامد اران محترمي که امکان حضور د ر مجمع را ند ارند، مي توانند به صورت آنلاین در تاریخ  ۱4۰۳/۰۳/۱۲ از طریق تارنمای 
شرکت  http://malardshir.ir د ر مجمع حاضر شوند. شایان ذکر است، براي سهامد اران حقیقي و حقوقي که مایل به حضور د ر جلسه مجمع مي باشند، کارت 
ورود به جلسه د ر محل مجمع از ساعت ۱۰ صبح همان روز صاد ر خواهد شد، لذا به همراه د اشتن اصل کارت ملي براي ورود به جلسه مجمع براي سهامد اران حقیقي و 

معرفي نامه براي اشخاص حقوقي در سربرگ با امضاء اشخاص مجاز و ممهور به مهر شرکت الزامي مي باشد.
ج( نحوه دریافت برگ حضور در جلسه: 

 ازکلیه سهامد اران محترم و یا نمایند گان قانوني آنان د رخواست مي گرد د جهت د ریافت برگه ورود به مجمع د ر روز شنبه مورخ ۱4۰۳/۰۳/۱۲ از ساعت ۱۰:۰۰ صبح با 
د ر د ست د اشتن کارت ملي، وکالتنامه یا مد رک نمایند گي معتبر به آد رس تهران، خیابان ولي عصر، پائین تر از پارک وي، مجموعه فرهنگي ورزشي تلاش مراجعه نمایند . 
هیأت مدیره شرکت کشاورزي و دامپروري ملارد شیر)سهامي عام(
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آگهی لغو دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه
شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر )سهامی عام(

به شماره ثبت 2943 - شناسه ملی 10101562211
 پیرو آگهی منتشر شــد ه د ر روزنامه اطلاعات روز شنبه مورخ ۲۲ ارد یبهشــت ماه ۱4۰۳ درخصوص د عوت به مجمع عمومی عاد ی سالیانه شرکت کشاورزی و 
د امپروری ملارد شیر )سهامی عام( راس ساعت ۱۱.۰۰ مورخ ۱4۰۳/۰۲/۳۱، بد ینوسیله به اطلاع کلیه سهامد اران محترم می رساند، مجمع یاد شد ه در تاریخ مذکور 

برگزار نخواهد شد و تصمیم گیری د رخصوص د ستور جلسه به شرح ذیل به مجمع عمومی عاد ی سالیانه آتی که تاریخ آن متعاقبا اعلام می گرد د موکول گرد ید .
دستور جلسه: 

۱- استماع گزارش بارزس قانونی و هیات مد یره
۲ - تصویب صورت های مالی سال )د وره( مالی منتهی به ۱4۰۲/۱۲/۲۹

۳ - تقسیم سود
4 - انتخاب حسابرس و بازرس قانونی 

5 - انتخاب روزنامه کثیرالانتشار 
6- تعیین حق حضور اعضای غیر موظف هیات مد یره

هیات مدیره شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر )سهامی عام(7 - سایر موارد

فراخوان تجدید مزایده  عمومی 
شهرد اری بند ر بوشهر د ر نظر د ارد نسبت به بهره برد اری از زمین جهت ایستگاه قایق های تفریحی ، پارویی و جت اسکی بصورت اجاره از طریق برگزاري  فراخوان عمومی 
سامانه تد ارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد شرایط د ر قالب قرارد اد فروش اقد ام نماید . لذا از کلیه متقاضیان د عوت به عمل می آید مطابق 
جد ول زمانبند ي ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مد ارک  اقدام نمائید.لازم است مزاید ه  گران د ر صورت 

عد م عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام د ر سایت مذکور و د ریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت د ر مزاید ه محقق سازند. 

شماره فراخوانموضوع پروژهرد یف
مساحت حد ود ی مورد 

مد ت  اجاره ) متر مربع ( 
قرارد اد

مبلغ پایــه اجاره بها به 
صورت ماهیانه ) ریال (

مبلغ تضمین شرکت 
د ر فراخوان ) ریال (

۱

بهره برد اری از یک قطعه زمین ملکی شهرد اری جهت 
ایستگاه قایق های تفریحی ، پارویی و جت اسکی  واقع 

د ر پارک سیاد ت بصورت اجاره
۳۲۰7۳۲۰ . 4۸۳۳4۲ R۳۹5۰۰۳۰۰57۰۱۰۰۰۰۰۹

 ۲۰۰

یک /۱ سال 
شمسی

۱4۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰

۲
بهره برد اری از یک قطعه زمین ملکی شهرد اری جهت ایستگاه 
قایق های تفریحــی ، پارویی و جت اســکی  واقع در پارک 
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اقتصاد2
ایران

سیاست های جدید برای تسهیل 
رفع تعهد ارزی

معاون بانک مرکزی گفت: تمامی واردکنندگانی 
که ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانــی دریافت کرده اند 
در صورت تأیید وزارتخانــه مربوطه در خصوص 
عمل به تعهدات، رفع تعهد ارزی می شوند. محمد 
آرام معاون ارزی بانک مرکزی اظهار کرد: تمامی 
واردکنندگانی کــه ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی 
دریافت کرده اند در صورت تأیید وزارتخانه مربوطه 
در خصــوص عمل به تعهدات، رفــع تعهد ارزی 
می شــوند. این بخشــنامه با هماهنگی سازمان 
بازرسی کل کشور از سوی بانک مرکزی به تمامی 
بانک ها ابلاغ شده است. آرام در مصاحبه با صدا و 
سیما بیان کرد: پارسال از محل ارز اشخاص ۱۷ 
میلیارد دلار تأمین ارز داشــتیم که بخشی از آن 
صرف تأمین مصارف بنگاه های اقتصادی و مابقی 
برای تأمین نیاز وارداتی تخصیص یافته است. وی 
گفت: برای استفاده از ارز اشخاص، نرم افزارهایی 
در مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران آماده شــده و 
حداکثر تا پایان خرداد به بهره برداری می رســد. 
با راه اندازی این نرم افزار، هم ارز اشخاص توسعه 
می یابد و هم محصولاتی کــه هیچ ارز ترجیحی 

دریافت نمی کنند مورد معامله قرار می گیرد.

 صــادرات تعاونی هــا به  مرز 
۴ میلیارد دلار رسید

طبق آخرین گزارش ها در ۳ ســال دولت سیزدهم 
بیش از ۶۰۰۰ شــرکت تعاونی تشکیل شده که به 
ایجاد بیش از ۱۷۰ هزار فرصت شــغلی منجر شده 
است.آمار صادرات تعاونی ها هم نشان می دهد طی 
این مدت بیش از ۳.۹ میلیارد دلار در حوزه تولیدات 
کشــاورزی و صنعتی صادرات به کشورهای هدف 
انجام شده اســت. مطابق قوانین بالادستی، بخش 
تعاون یکی از ارکان اقتصاد کشور به شمار می رود، 
به نحوی که طبق اصول ۴۳ و ۴۴ قانون اساسی، یکی 
از بخش های مهم اقتصادی، بخش تعاونی است که با 
پویایی آن بخش اعظمی از مشکلات اقتصادی از نظام 
توزیع تا بیکاری برطرف و گام موثری در جهت ایجاد 
اشتغال پایدار و حذف دلالی و واسطه گری برداشته 
می شــود. بخش تعاون از ظرفیت های اقتصادی و 
اجتماعی بالایی برخوردار اســت و ســهم بسزایی 
در رشد و توســعه اقتصادی، تولید ناخالص داخلی، 
ایجاد اشــتغال مولد و پایدار و تجمیع سرمایه های 
خرد مردمی دارد. بر اســاس گزارش ها هزینه ایجاد 
شغل در بخش تعاون ارزان تر از سایر بخش هاست و 
با سرمایه اندک می توان در حوزه تعاون اشتغالزایی 
کرد. شکیل تعاونی ها در دولت سیزدهم با رشد ۶.۴ 
درصدی مواجه بوده و طی ۲.۵ سال گذشته ۶۶۰۰ 
تعاونی در کشور تشکیل شده که منجر به ایجاد ۱۷۳ 
هزار فرصت شغلی شده است. به اعتقاد کارشناسان، 
تعاونی ها بنگاه هایی هستند که در توسعه صادرات و 
شناسایی بازارهای هدف صادراتی نقش موثری دارند 
و بخش اعظمی از صــادرات غیرنفتی و محصولاتی 
همچون زعفران، پســته و فرش از طریق تعاونی ها 
صورت می پذیرد. البته تعاونی های مرزنشینان هم 
در زمینه صادرات انواع محصولات غذایی، صنعتی، 
خشکبار، برنج و چای نقش آفرین هستند، از این رو با 
توجه به ظرفیت های بالای تعاونی ها در حوزه صادرات 
و با توجه به شرایط اقتصادی کشور باید بیش از پیش 
از توانمندی هــای صادراتی بخــش مردمی تعاون 
بهره برداری شود. آمار سال ۱۴۰۲ حاکی از آن است 
که صادرات تعاونی ها از مــرز ۱.۷ میلیارد دلار فراتر 
رفته و میزان صادرات بخش تعاون ۲۹ درصد رشد 
داشته است.به اذعان گمرک ایران صادرات غیرنفتی 
تعاونی ها در سال ۱۴۰۱ نســبت به سال ۱۴۰۰ از 
رشــد ۲۰ درصدی برخوردار بوده است. با رویکرد 
جدید در دولت سیزدهم برنامه توسعه صادرات غیر 
نفتی سرعت گرفته و بازارهای جدید صادراتی نظیر 
بازارهای آفریقا برای حضور تشکل های فعال در حوزه 
صادرات غیر نفتی فعال شد. در همین راستا حامد 
ویس کرمی - معاون امور تعــاون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی به تازگی آماری از تعداد تعاونی ها و 
میزان صادرات آنها در دولت ســیزدهم ارائه کرده و 
گفته است:تشــکیل تعاونی ها در دولت سیزدهم با 
رشد ۶.۴ درصدی مواجه بوده و طی ۲.۵ سال گذشته 
۶۶۰۰ تعاونی در کشور تشــکیل شده که منجر به 
ایجاد ۱۷۳ هزار فرصت شغلی شده است. در شرایط 
فعلی اقتصاد و با توجه به نامگذاری شعار سال جهش 
تولید با مشــارکت مردم، اســتفاده از ظرفیت های 
بخش تعاون از اهمیت بســزایی برخوردار اســت. 
تعاونی ها ضمن ایجاد فرصت های شغلی و رونق تولید 
در توسعه صادرات غیرنفتی و ارزآوری برای کشور 
اثرگذارند و در صورت تقویــت مالی و فراهم کردن 
زیرســاختها در این بخش مردمی به تحقق اهداف 
دولت در کاهش نرخ بیکاری، اشــتغالزایی و توزیع 

عادلانه درآمد در جامعه کمک می کنند.

اخبار

اعطای ســهام عدالت به 
جاماندگان، سال گذشته 
عملیاتــی نشــد امــا به 
گفته مســئولان از هفته 
گذشته جلسات جدیدی 
به ریاســت معاون اول رئیس جمهور برای تعیین 
تکلیف آن شروع شده است. اعطای سهام عدالت به 
جاماندگان، کلاف سردرگمی که حتی بند قانونی 

هم کمک به اجرایی  شدن آن تاکنون نکرده است!
در تبصره دوم قانــون بودجه ۱۴۰۱ دســتگاه ها 
موظف به اجرای اعطای سهام عدالت به جاماندگان 
شــدند، اما به دلایلی اجرای آن به ســال ۱۴۰۲ 
موکول شــد تا این که در برنامه بودجه ۱۴۰۲ در 
ماده ن احکام مرتبط با خصوصی سازی و واگذاری 
سهام دولتی، دولت موظف شد از محل سهام متعلق 
به دولت یا شــرکت های دولتی در بنگاه های قابل 
واگذاری قانــون اجرای سیاســت های کلی اصل 
چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی در سقف ردیف 
درآمدی ۳۱۰۵۰۰ نسبت به واگذاری سهام عدالت 
به کلیه جاماندگان مشــمول دریافت این سهام، 

اقدام کند.
بلاتکلیفی اعطای ســهام عدالت بــه جاماندگان 
که دیگر افــراد را کلافه کرده و در همین راســتا 
برخی از مخاطبان باشــگاه خبرنــگاران جوان با 
ارسال پیام خواســتار پیگیری این موضوع شدند. 
جاماندگان سهام عدالتی که شناسایی آنها هم به 
گفته احســان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی 

در سال ۱۴۰۲ انجام شده است. او در این رابطه به 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفته بود: نو مشمولان 
سهام عدالت شناسایی شــدند و ۴ میلیون و ۷۰۰ 

هزار نفر مورد تأیید قرار گرفتند.
اما چرا برخلاف بند قانونی اعطای سهام عدالت به 
جاماندگان در سال ۱۴۰۲ اجرایی نشد؟ موضوعی 
که روز های آخر اسفندماه ســال گذشته احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی در رابطه با آن 
مطرح کرده بود: با توجه به این که در مورد مبنای 
حقوقی سبد سهامی که باید به نومشمولان واگذار 
شــود اختلافات حقوقی وجود داشت بنا شد ابتدا 

موانع حقوقی برداشته شود و بعد سبد سهام برای 
نومشمولان به تصویب برسد.

در ادامه هم ابراهیم بازیان سرپرســت ســازمان 
خصوصی ســازی به تازگی در گفت وگو با یکی از 
خبرگزاری ها در پاسخ به این پرسش که واگذاری 
ســهام عدالت با مدل ســال ۸۵ که طیف وسیعی 
از جامعه با مشــکل دریافت ســهام عدالت روبرو 
می شدند، تکرار خواهد شد؟ تاکید کرد: دولت هیچ 
تعهدی نسبت به واگذاری سهام به تمام مردم ندارد 
چراکه واگذاری ســهام ناظر به وجود منابع است، 
اگر منابع اجازه دهد سیاست های دولت و در واقع 

سیاست مجموعه حاکمیت، این بحث را رقم می زند. 
تاکید می کنم که شــرط هرگونه واگذاری دارایی 
منابع دولت است و براساس آن می توان در این باره 

سیاست گذاری کرد.
 باشــگاه خبرنگاران جوان برای پیگیری از آخرین 
جزئیات اعطای ســهام عدالت بــه جاماندگان به 
سراغ وزیر اقتصاد احسان خاندوزی رفت و او گفت: 
هفته گذشته جلسات جدیدی را به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور شروع کردیم تا امسال به توافق 
حقوقی در داخل دولت برسیم که خبر آن به زودی 

اعلام می شود.
پیش از این هم مهدی حاجی وند، دســتیار ویژه و 
مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت 
گفته بود: در حال حاضر هیچگونه ثبت نامی برای 
سهام عدالت وجود ندارد و اعطای سهام عدالت به 
جاماندگان منوط به این مورد است که هیأت دولت 
منابعی را برای توزیع سهام اختصاص دهد. بر همین 
اســاس هرگونه لینک، تماس، پیامکی و... مبنی 
بر ثبت نام ســهام عدالت جاماندگان کلاهبرداری 
خواهد بود و امیدواریم که افراد به این نکات توجه 

کافی را داشته باشند تا فریب نخوردند. 
بنابر این مردم حتما باید اخبار مربوط به حوزه سهام 
عدالت را از از رادیو و تلویزیون و رسانه های رسمی 
پیگیری کنند تا خدایی نکــرده در این حوزه دچار 
چالش نشوند. اعطای سهام عدالت به جاماندگان 
که حالا دیگر متاسفانه به یک چالش تبدیل شده 
و بسیاری از جاماندگان چشم انتظار تعیین تکلیف 
این موضوع هستند باشگاه خبرنگاران جوان پیگیر 

اعطای سهام عدالت به جاماندگان خواهد بود.

سبد سهام برای نومشمولان به تصویب برسد

بلاتکلیفی اعطای سهام عدالت به جاماندگان 

 فــروش خودروهــای بنزینی 
وارداتی در هفته آینده

به گفته رئیس ســازمان توســعه تجارت تعداد 
خودروهــای وارداتی در آخریــن عرضه صورت 
گرفته به بیش از ۶۰۰۰ دستگاه می رسد و در هفته 
آینده باز هم عرضــه خودروهای بنزینی وارداتی 

صورت می گیرد.
مهدی ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت از 
تداوم جریان واردات خودرو در ســال جاری خبر 
داد و در توضیح بیشــتر در این باره گفت: وزارت 
صمت در امر واردات خودرو عملکرد خوبی دارد و 
شاهد درستی این ادعا خودروهای وارداتی است 
که فهرست آنها در سامانه یکپارچه واردات خودرو 
آمده است. وی افزود: در آخرین اطلاعیه ای که از 
عرضه خودروهای وارداتی در این سامانه ثبت شده 
به ۱۴ مدل خودرو اشاره شده که هیچ یک چینی 
نیستند و تعداد خودروهای وارداتی در این عرضه 
به بیش از ۶۰۰۰ دستگاه می رسد. ضیغمی تصریح 
کرد: اگر اتفاق عجیبی نیفتد جریان واردات ادامه 
خواهد یافت و تا هفته آینده باز هم عرضه خودروی 

بنزینی وارداتی خواهیم داشت.
در آخریــن اطلاعیــه ســامانه یکپارچه عرضه 
خودروهای وارداتی فهرست اطلاعات مربوط به 
آخرین عرضه این خودروهــا در جداول زیر آمده 
اســت. مهلت ثبت نام برای خرید این خودروها تا 

پایان امشب ۲۹ اردیبهشت ۱۴۰۳ است.

تورم سالانه مرغداری ها در سال 
گذشته کاهشی بود

تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده محصولات 
مرغداری های صنعتی ســال۱۴۰۲ نسبت به 

سال قبل )تورم سالانه( به ۵۷.۸ درصد رسید.
وضعیت بازار گوشــت مــرغ در ۳ ماهه پایانی 
سال گذشته با تولید حدود ۱۵۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در هر ماه با نوسان کمی همراه بود. 
از ســوی دیگر افزایش تولید تخم مرغ سبب 
شــد تا بازار این محصول پروتئینی جایگزین 
خوبی برای فرآورده هــای پروتئینی با قیمت 
بالاتر باشد. سال گذشــته با افزایش ۱۰۰ هزار 
تنی تولید تخم مرغ ۱۳۷ هزار تن نیز صادرات 
شد. در حال حاضر هر کیلو گرم تخم مرغ درب 
مرغداری ها بین ۴۷ هــزار و ۳۰۰ تومان تا ۴۹ 

هزار تومان است.
به گفته مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران 
میهن پیش بینی می شود میزان تولید امسال 
به حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن برســد. 
همچنین از این تعداد هدف گذاری شــده تا 
بین ۱۵۰ تا ۱۶۰ هــزار تن تخم مــرغ صادر 
شود. شاخص قیمت تولیدکننده مرغداری ها 
و تولیدکنندگان تخم مرغ در سال گذشته چه 

وضعیتی داشته است؟
بنا به اعــلام مرکز آمار ایران شــاخص قیمت 
تولید کننــده مرغداری های صنعتی کشــور 
در ســال ۱۴۰۲ به عدد ۱۳۲۵.۵ رســیده که 
نسبت به سال قبل ۵۷.۸ درصد افزایش داشته 
اســت. در تمامی فصول سال ۱۴۰۲، میانگین 
شاخص های ۴ فصل منتهی به فصل مورد نظر 
در مقایسه با همین اطلاع در سال قبل با افزایش 
روبه رو بوده به طوری که بیشترین تغییرات این 
شــاخص مربوط به فصل بهار )۸۸.۷ درصد( و 
کمترین آن مربوط به فصل زمســتان )۵۷.۸ 

درصد( است.
تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده محصولات 
مرغداری های صنعتی نســبت به ســال قبل 
)تورم ســالانه( به ۵۷.۸ درصد رســیده است 
که در مقایســه با همین اطلاع در ســال قبل 
)۷۶.۶(، ۱۸.۸ واحد درصد کاهش داشته است؛ 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
تولیدکنندگان محصولات مرغداری های صنعتی 
به ازای تولید قلم های خود در داخل کشور، در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱، ۵۷.۸ درصد 
افزایش داشته است. بیشترین افزایش شاخص 
محصولات مرغداری های صنعتی کشور در این 
سال نسبت به سال قبل مربوط به قلم »جوجه 
یک روزه« )۱۰۰.۷ درصد( و کمترین افزایش 
مربوط به قلــم »تخم مرغ خوراکــی« )۲۵.۴ 

درصد( بوده است.
در سال ۱۴۰۲ شــاخص قیمت تولیدکننده 
محصولات مرغداری های صنعتی نسبت به سال 
قبل در همه استان ها با افزایش روبه رو بوده اند. 
به طوری که بیشــترین درصد تغییر شاخص 
در این ســال نسبت به ســال قبل )نرخ تورم( 
مربوط به استان های اردبیل و کرمان به ترتیب 
با ۱۲۵.۴و ۸۲.۱ درصد و کمترین درصد تغییر 
شاخص نسبت به سال قبل )نرخ تورم( مربوط 
به استان های تهران و یزد به ترتیب ۲۷.۲و ۳۲.۲ 

درصد بوده است.
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در جلسه کمیســیون ملی صنف طلای کشور با 
مسئولان وزارت صمت، در مورد پنجره واحد ثبت 
اطلاعات در ســامانه ها، رفع الزام ثبت موجودی 
اولیه طلا به جز واردات، صــادرات و تولید طلای 

خام و رفع الزام ثبت آنی اطلاعات توافق شد.
علی رضا شــاه میرزایی در جلسه کمیسیون ملی 
صنف طلای کشور با مســئولان وزارت صمت در 
محل اتاق اصناف ایران، اظهار کرد: درخواســت 
می کنیم اطلاع رسانی الزامات قانونی صنف طلا 
را به وزارت صمت بســپارند، چون مسائل نحوه 
ثبت در سامانه و مســائل صنفی بسیار تخصصی 
 و ممکن اســت افراد دیگر در نحــوه بیان دچار 

اشتباه شوند.
وی با اشاره به توافقات انجام شده با ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، گفت: پیش تر سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچاق اعلام کرد که ثبت موجودی برای 
همه رسته ها لازم است، اما اخیرا جلسه کمیسیون 
اصناف طلا با معاون ســتاد مذکور برگزار شــد و 

توافق شــد که ثبت موجودی فقط در زمان ورود 
و خروج به/از کشــور و تولید طلای خام شــامل 
معدن و شمش انجام شود و مابقی رسته ها شامل 
طلافروشــان، کارگاه های ساخت مصنوعات، آب 
شــده فروش ها و کیفی ها نیاز به ثبت موجودی 

ندارند.
شاه میرزایی با  بیان اینکه در حال اصلاح رویه ها 
و سامانه ها هستیم و از اجرای قوانین عقب نشینی 
نشده است، تصریح کرد: در اعتراضات اصناف طلا، 
هیچ مسأله غیرصنفی مشاهده نمی شود. مسائل 
اصناف طلا کاملا فنی است و بارها تاکید کرده اند 
مشکلی با پرداخت مالیات و ثبت اطلاعات ندارند 
و در شیوه اجرا مشــکلات و ابهاماتی دارند که به 

حق است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با اشاره به 
اینکه ثبت اطلاعات در سامانه مودیان مالیاتی از 
دی ماه شروع شده و ســه ماه نیز برای اتصال دو 
سامانه مودیان و جامع تجارت در نظر گرفته شده 

بود، گفت: نیاز به ثبت اطلاعات فوری در سامانه 
مودیان نبوده، بنابرایــن همین آمار ۱۰ درصدی 

نیز آمار خوبی است.
وی با اشاره به ســوء تفاهم درباره مالیات عایدی 
بر ســرمایه، گفت: نه تنها اصناف طلا مشــمول 
مالیات عایدی سرمایه نشــده اند، بلکه در مصوبه 
اخیر مجلس مقرر شده اگر مردم نیز طلای خود 
را به واحد صنفی دارای مجوز و متصل به سامانه 
بفروشند، هر زمان و با هر قیمتی باشد از مالیات 

عایدی سرمایه معاف است.
معاون وزیــر صمت با بیان اینکــه نیازی به ثبت 
آنی معاملات در سامانه نیست، در خصوص ثبت 
هم زمان معاملات در ســامانه مودیان و ســامانه 
جامع تجــارت، گفت: با راه انــدازی پنجره واحد 
به کمک نرم افزارهای نصب شــده در واحدهای 
صنفی یــا شــرکت های معتمد ســازمان امور 
مالیاتی و وزارت صمت، ثبــت اطلاعات تنها در 
یک پنجره واحد و فقط یک بار انجام می شــود.   

همچنین ارســال یک طرفه اطلاعــات بین دو 
ســامانه، با اصول اولیه فناوری اطلاعات در تضاد 
است و همواره اتصال ســامانه ها دو طرفه است. 
واحدهای صنفی بــه این حرفها توجــه نکنند، 
چراکه گزینه های متعــددی برای ثبت اطلاعات 
 دارند و تــا پایــان روز فرصت دارنــد اطلاعات 

را ثبت کنند.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با تاکید بر 
اینکه در اجرای ضوابط تبعیضی بین اصناف وجود 
ندارد، گفت: با توجه به ویژگی های هر گروه کالا، 
دستورالعمل هر صنف با صنف دیگر تفاوت دارد و 
این به معنی تبعیض میان اصناف نیست. کما اینکه 
در ضوابط صنف طلا ســختگیری های بیشتری 
نسبت به سایر اصناف شــده بود. گفتنی است در 
این جلسه در مورد پنجره واحد ثبت اطلاعات در 
سامانه ها، رفع الزام ثبت موجودی اولیه طلا به جز 
واردات، صادرات و تولید طــلای خام و رفع الزام 

ثبت آنی اطلاعات توافق شد.

وزیر نیرو گفت: با امضای ســند همکاری وزارت نیرو و 
صندوق توسعه ملی، شرایط برای تامین مالی و پرداخت 
تسهیلات به سرمایه گذاران صنعت نیروگاهی فراهم 
شــده و تا ۸۰ درصد این ســرمایه گذاری ها از طریق 

صندوق توسعه ملی اختصاص می یابد.
علی اکبر محرابیــان، وزیر نیرو به امضــای تفاهم نامه 
با صندوق توســعه ملی ایران در هفته گذشــته اشاره 
کرد و گفت: نیروگاه های جدیــد در دو قالب در حال 
سرمایه گذاری هســتند؛ نیروگاه هایی وجود دارند که 
برق تولیدی خود را به صنایع عرضه می کنند و در قالب 
ماده چهار قانون رفع موانــع تولید از صنعت برق جای 
می گیرند. در این باره برای بیــش از ۱۵ هزار مگاوات 
نیروگاه قرارداد منعقد شده است، حدود ۷ هزار مگاوات 
در حال اجرا اســت و بیش از ۱۰۰۰ مــگاوات تاکنون 

سنکرون شده و مابقی به ترتیب وارد شبکه می شود.
وی تصریح کــرد: در طراحی گروه دوم تلاش شــده 
تا ســرمایه گذاران بتوانند نیروگاه  احــداث کنند و در 
چارچوب بازار با نرخ های جــذاب، برق تولیدی خود را 
به مرحله فروش برســانند. وزیر نیرو خاطرنشان کرد: 
طی روزهای اخیر تفاهم نامه و ســندی به امضا رسید 
که به موجب آن صندوق توسعه ملی ۷.۵ میلیارد دلار 
تسهیلات را برای احداث نیروگاه ها اختصاص می دهد و 
پیش بینی احداث ۱۵ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 

صورت گرفته است.
محرابیان ادامه داد: با امضای ســند همکاری، شرایط 
برای تامین مالی و پرداخت تسهیلات به سرمایه گذاران 
فراهم شد  تا ۸۰ درصد این سرمایه گذاری ها از طریق 
صندوق توسعه ملی پرداخت شــود و سرمایه گذاران 
می توانند با معرفی وزارت نیرو بدون دغدغه تسهیلات 
مورد نیاز را دریافت کنند. وی ابــراز امیدورای کرد با 
مجموعه این اقدامات به مرور ناترازی ها رفع شده و عرضه 

و تقاضای برق به ثبات مناسب برسد.
محرابیان درباره اعلام فراخوان برای ســرمایه گذاران، 
اظهار داشت: در بخش صنایع این فراخوان اعلام شده 
است. نیروگاه ها قراردهایی را با وزارت نیرو منعقد کردند 
و بیش از ۶۰۰۰ مگاوات نیــروگاه در عملیات اجرایی 

هستند و بخشی نیز تکمیل و وارد شبکه شده است.
وزیر نیرو در این زمینه تصریح کــرد: در گروه دوم که 

تامین برق بخش خانگی بالاتر از الگو یا بخش تجاری 
و اداری را انجــام می دهند بــه زودی فراخوانی اعلام 
می شود و سرمایه گذاران در چارچوب این فراخوان ها 
حضور می یابند. طبق مقرراتی که حاکم اســت باید 
سرمایه گذاران صلاحیت های لازم را داشته باشند و با 
تعیین نهایی آنان به بانک های عامل و صندوق توسعه 

ملی برای دریافت تسهیلات معرفی می شوند.
وزیر نیرو با اشاره به پیشبرد اقدامات بنیادین در وزارت 
نیرو برای رفع ناترازی برق کشور به ویژه در زمان پیک 
مصرف برق، گفت: خوشبختانه طی سال های اخیر با 
اصلاح قانون و مقررات و حمایت بســیار خوب دولت 
سیزدهم و مجلس شورای اســلامی در مسیری قرار 
گرفتیم که بتوانیم ســرمایه گذاری های این حوزه را 

افزایش دهیم.
وزیر نیرو مهم ترین اقدام در این باره را اقتصادی کردن 
خرید برق نیروگاه ها عنوان کرد و افزود: در گذشته بعضا 
تا سه الی چهار ســال مطالبات نیروگاه داران پرداخت 
نمی شــد؛ با اصلاحاتی که صورت گرفــت از ابتدای 
اردیبهشت امســال، برق نیروگاه ها از طریق بورس به 
صورت نقدی خریداری می شود. وی با بیان اینکه اغلب 
نیروگاه ها در بازار ســرمایه حاضر شده اند، اظهار کرد: 
بخشی از خریداران را شرکت های توزیع برق و بخشی را 

نیز صنایع بخش خصوصی تشکیل می دهد.
محرابیان یادآور شد: بر اساس جدیدترین گزارش که 
امروز ارسال شد، میزان خرید برق بخش خصوصی از 
میزان خرید برق توسط شرکت های توزیع برق کشور 
در بازار بورس انرژی پیشــی گرفته اســت؛ به عبارت 
دیگر اکنون فعالان بازار بورس کشور در بخش برق را 
شرکت های توزیع و مصرف کنندگان بالای یک مگاوات 

تشکیل می د هد
وی از وضع مقرراتی برای فراهم شدن امکان خرید برق 
برای همه مصرف کنندگان از طریق بورس کشور خبر 
داد و گفت: در حال حاضر اغلب نیروگاه  های کشــور 
برق تولیدی خود را در بازار ســرمایه عرضه می کنند. 
از همه نیروگاه دارها دعوت می کنم برق تولیدی خود 
را در بورس عرضه کنند تــا بتوانند مطالبات خود را به 
صورت نقدی دریافت کنند و خرید و فروش برق کاملا 

اقتصادی شود.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم آرایشی و بهداشتی 
گفت: بســتر لازم برای گرفتن مالیات بر ارزش افزوده 
که در سال گذشــته ۹ درصد بود و امسال به ۱۰ درصد 
افزایش پیدا کــرده از مصرف کنندگان وجــود ندارد و 
مطالبه چنین مالیاتی از مشتری به تنش میان فروشنده 

و خریدار می انجامد.
فرود امینی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم آرایشی 
و بهداشتی در تشــریح آنچه به اعتراض اخیر اعضای 
این صنف انجامیده است، گفت: از اول دی سال ۱۴۰۲ 
ســازمان امور مالیاتی فراخوانی ارائــه داد و ۱۰ صنف 
خرده فــروش را ملزم بــه پرداخت مالیــات بر ارزش 

افزوده ای کرد که باید از مصرف کننده اخذ شود.
وی افزود: این فراخوان در حالی ابلاغ شــد که اواخر سال 
گذشته صنف فروشندگان لوازم آرایشی و بهداشتی در حال 
جدا شدن از صنف خرازی بود؛ این صنف فعالیت مجزای 
خود را از ۷ فرودین سال ۱۴۰۳ آغاز کرد و اعضای صنف 
هم در آن زمان به دلیل ادغام با صنف خرازی اطلاعی از 
این فراخوان نداشتند، بنابراین اعضا تقاضا کردند که اخذ 
مالیات بر ارزش افزوده از آغاز فعالیت مستقل این صنف 
شروع شود چون این مالیات را مصرف کننده باید پرداخت 
کند، اما اعضای صنــف به دلیل آگاهی نداشــتن از این 
موضوع این مالیات را تاکنون از مصرف کننده نگرفته اند و 
اگر ملزم به پرداخت آن از تاریخ اول دی ۱۴۰۲ باشند این 

رقم را باید از جیب خود بپردازند.
امینی ادامه داد: موضوع دیگر این اســت که بستر لازم 
برای گرفتن مالیات بر ارزش افزوده که در سال گذشته 
۹ درصد بود و امسال به ۱۰ درصد افزایش پیدا کرده از 
مصرف کنندگان وجود ندارد و مطالبه چنین مالیاتی از 

مشتری به تنش میان فروشنده و خریدار می انجامد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم آرایشی و بهداشتی 
اظهار کرد: از ســوی دیگر فروشــندگان لوازم آرایشی 
و بهداشــتی در حالی ملزم به گرفتن مالیات بر ارزش 
افزوده از مصرف کنندگان هســتند کــه کالاهایی که 
آنها می فروشند علاوه بر فروشگاه های لوازم آرایشی و 
بهداشتی در داروخانه ها، سوپرمارکت ها، فضای مجازی 
و حتی در مترو توسط دست فروش ها فروخته می شود و 
به عبارت دیگر تداخل صنفی زیادی در این صنف وجود 
دارد و اگر فروشندگان لوازم آرایشی و بهداشتی پرداخت 

مالیات ۱۰ درصدی بر ارزش افزوده را علاوه بر هزینه ای 
که باید برای خرید کالا پرداخت شود، از خریدار مطالبه 
کنند با توجه به اینکه خریدار نیــز هیچ آمادگی برای 
پرداخت این مالیات ندارد فروشگاه های لوازم آرایشی و 

بهداشتی را به گران فروشی متهم می کنند. 
امینی تصریــح کرد: فعــلا تنها فروشــگاه های لوازم 
آرایشی و بهداشــتی ملزم به اخذ این مالیات شده اند و 
فروشندگانی که پیش تر به آنها اشاره شد هنوز ملزم به 
این کار نیستند بنابراین مصرف کننده ترجیح می دهد به 
جای خرید از فروشگاه لوازم آرایشی و بهداشتی کالای 
خود را از داروخانه ها، سوپرمارکت ها، فضای مجازی و 

دست فروش مترو بخرد تا مالیات پرداخت نکند.
وی خاطرنشــان کرد: این چالش در حالی گریبانگیر 
فروشندگان لوازم آرایشی و بهداشتی شده که تقاضا در 
بازار به دلیل کاهش قدرت خرید مردم ضعیف است و 
در مقابل هزینه اجاره ملک بــالا رفته و اینها به کاهش 

چشمگیر درآمد واحدهای صنفی انجامیده است.
وی گفت: در چنین شرایطی اعضای صنف اظهار کرده اند 
که چاره ای جز بستن کســب و کار خود ندارند؛ اعضای 
صنف همچنین به این موضوع معترض هستند که چرا باید 
واسطه دریافت مالیات از مردم و واگذاری آن به سازمان 
امور مالیاتی باشند؟ آن هم در شرایطی که بستر لازم برای 
اخذ این مالیات در جامعه وجود ندارد و البته سازمان امور 
مالیاتی اعلام کرده تا پایان سال همه اصناف مشمول اخذ 

مالیات بر ارزش افزوده از مصرف کننده می شوند.
امینی افزود: سازمان امور مالیاتی در واکنش به اعتراض 
اعضای صنف اعلام کرده این قانون را مجلس تصویب 
کرده و این ســازمان ملزم به اجرای آن اســت؛ اعضای 
صنف نیز در حالی که مغازه های خود را تعطیل کرده اند 
روز سه شنبه برای پیگیری این موضوع به مجلس رفتند 
تا با کمیسیون صنایع در این باره صحبت کنند خود من 
همراه اعضا بودم اما پس از دو ساعت انتظار به اعضا اعلام 
شد که کمیسیون امروز امکان برگزاری جلسه را ندارد 
و برگزاری جلسه را به روز یکشنبه موکول کردند، این 
برخورد مجلس با اعضای صنف بر شدت ناراحتی آنها 
افزود و روز چهارشــنبه هم در مسجد امام خمینی سر 
بازار گرد هم آمدند و فروشگاه های خود را همچنان بسته 

نگه داشته اند.

توافقات جدید طلافروشان با وزارت صمت

جزئیات اعتراض مالیاتی فروشندگان لوازم آرایشی و بهداشتیسرمایه گذاری صندوق توسعه ملی در ساخت نیروگاه ها
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مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه تا تمام کارگران 
متقاضی مسکن را خانه دار نکنیم، آرام نمی نشینیم، گفت: تا کنون 
برای ساخت ١۴٠ هزار واحد مسکن کارگران زمین تامین و به مدیران 

صنایع ارائه شده  است.
ارسلان مالکی، معاون وزیر راه و شهرسازی درباره آخرین وضعیت 
مســکن کارگران و اینکه کدام  پیمانکاران می توانند از این ظرفیت 
برای کارگران مجموعه اســتفاده کنند، اظهار داشت: تاکنون برای 
١۴٠ هزار واحد مسکن کارگری زمین تامین شده و هر منطقه ای که 
بتوانیم زمین را تامین کنیم نسبت به ارایه زمین برای مسکن کارگران 
اقدام می کنیم. اما این اراضی به پیمانکاران تعلق نمی گیرد بلکه اگر 
مدیران صنایع بتوانند در مناطقی که اراضی تامین شده برای کارگران 

مسکن بسازند، با آنها نهایت همکاری را خواهیم داشت.
وی ادامــه داد: البته اگر مدیــران صنایع پای کار نیاینــد باز هم از 
روش هایی دیگری بــرای خانه دار کردن کارگــران اقدام می کنیم. 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن در پاسخ به این سوال که با 
توجه به درآمد پایین کارگران، دولت چــه روش ویژه برای خانه دار 
کارگران بکار گرفته اســت، گفت: اعتقاد داریم اگر صنایع پای کار 

بیایند بهترین روش برای خانه دار کردن کارگران است چراکه صنایع 
هم می توانند کارگران را از تســهیلاتی برخوردار کنند و هم اینکه 
مسئولیت اجتماعی در زمینه ایجاد زیرساخت ها دارند و می توانند 

در زیرساخت  سازی کمک کنند.
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: همچنین صنایع و کارفرمایان 
می توانند پروژه را مدیریت کنند که این نکته بسیار مهمی محسوب 
می شود چراکه شاید تمام کارگران نتوانند این پروژه را مدیریت کنند 
اما مدیران صنایع می توانند این اقدام را انجام دهند و در این صورت 
با وجود مدیریت مدیران صنایع در کنار ارایه تســهیلات، کارگران 
سریع تر صاحب خانه می شوند. وی تاکید کرد: این اراضی به صورت 

رایگان و ٩٩ ساله در اختیار کارگران قرار می گیرد. 
مالکی با اشــاره به نگرانی ها درباره خوابگاهی شدن این واحد های 
مسکونی اختصاص داده شــده به کارگران و فضای نامساعد زندگی 
در این محدوده ها به دلیل مجاورت آن با کارخانه ها و صنایع تاکید 
کرد: این تفکر کاملا اشتباه است. کسانی که اینگونه درباره مسکن 
کارگران اظهار نظر می کنند، اشرافی به طرح های در نظر گرفته شده 
ندارند. وقتی از مسکن کارگران صحبت می شود شاید تجربه ساخت 

مسکن برای کارگران در دوره انقلاب صنعتی تداعی شود اما به هیچ 
وجه اجازه نمی دهیم برای کارگران آن طرح منســوخ شده به اجرا 
برســد و در طرح هایی که تعریف کرده ایم تمام الزامات شهری در 

آن دیده شده است.
 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گفت: نقطه قوت این اقدام 
این اســت که طرح ها را به خود کارگران سپرده ایم و تمام طرح ها با 
در نظر گرفتن پیشنهادات و نکات ارایه شده از سوی مدیران صنایع 
به اجرا می رسد. وی گفت: در برخی از پروژه ها شهرک سازی خواهد 
شد و قرار بر اســت که در الحاق محدوده ها، بخشی را برای ساخت 
مسکن کارگران تفکیک کنیم و قرار نیست در بیابان برای کارگران 

خانه بسازیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی در پاسخ به این ســوال که با توجه به 
منابع اراضی چه ســقفی برای واحد های مســکن کارگران در نظر 
گرفته شده، اظهار داشت: ســقف در نظر گرفته شده به اندازه تعداد 
متقاضیان است و تا تمام کارگران متقاضی مسکن را خانه دار نکنیم، 
 آرام نمی نشینیم و تمام اقدامات لازم برای این فعالیت و این پروسه 

را انجام می دهیم.

تمام کارگران متقاضی مسکن را خانه دار می شوند
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سرپرست اداره کل کار استان تهران گفت: در سال 
١۴٠۲ بر اساس اطلاعات ثبت شده در سامانه رصد 
١۶۲ هزار و ۸۷۲ نفر مشغول بکار شدند که حاکی 
از تحقق بیش از ١٠۸ درصدی تعهد ابلاغ شده به 

استان تهران بوده است.
تهران به عنــوان مرکز سیاســی و اداری، کانون 
اقتصادی و اولین منطقه صنعتی کشور شناخته 
می شــود. عواملی همچون پایتخت بودن، وجود 
کارخانه ها، کارگاه ها و مراکز صنعتی و داشــتن 
مجموعه ای از جاذبه های گردشگری باعث شده 
که وضعیت اشتغال تهران نسبتاً مساعد باشد. اما 
از ســویی دیگر، عواملی مانند افزایش جمعیت، 
افزایش بی رویه مهاجرت در سال های اخیر، نبود 
زیر ساخت و افزایش فارغ التحصیلان، چالش هایی 
را نیز در حوزه اشتغال و استخدام در تهران ایجاد 

کرده است.
همین موضوع باعث شده است که سیاست گذاری 
ها و برنامه ریزی برای اشتغال در تهران با حساسیت 
بیشتری روبرو باشد. چرا که میزان اشتغال کاذب و 
غیررسمی نیز در تهران زیاد است, لذا هدفگذاری 
ها باید به گونه ای باشد که آسیب های ناشی از بازار 

کار برای کارگران به حداقل برسد.
محمد آذر پناه,  سرپرست اداره کل تعاون کار و رفاه 
اجتماعی استان تهران گفت: تعهد اشتغال استان 
تهران در سال ١۴٠3با رویکرد حمایت از اشتعال و 
کار آفرینی با محوریت تقویت مهارت نیروی کار، 
دانش بنیان ها و مشاغل خانگی دانش پایه صورت 

خواهد گرفت.
وی  اظهار کرد: با توجه به ضــرورت پیش بینی 
الزامات توسعه استان در میان مدت و بلند مدت 

اشتغال های ایجاد شــده در استان تهران در سال 
جدید باید  رویکرد حمایت از کســب و کارهای 
دانش بنیان، ارتقای مهارت منابع انسانی متناسب 
با اقتضائات فناوری و مشاغل خانگی دانش پایه و 
تلاش در راستای توسعه صادرات آن ها در اولویت 

نظام اجرایی استان قرار گیرد.
سرپرســت اداره کل تعــاون کار و رفاه اجتماعی 
اســتان تهران بیان کــرد: در ســال جدید برای 
١۸٠هزار و ۶٩١نفر تعهد اشتغال از سوی وزارت 
کشور و وزارت تعاون،کار  و رفاه اجتماعی به استان 
تهران ابلاغ شده است که به دلیل محدودیت های 
موجود در سرمایه گذاری از جمله کمبود امکان 
توسعه بخش صنعت، آب، مسائل محیط زیستی، 
تراکم جمعیت و... در سطح استان، باید تلاش کنیم 
بخش عمده اشتغال جدید استان را به حوزه های 

دانش بنیان و مشاغل خانگی اختصاص دهیم.
وی ادامه داد: در ســال ١۴٠۲ بر اساس اطلاعات 
ثبت شده در ســامانه رصد ١۶۲ هزار و ۸۷۲ نفر 
مشغول بکار شــدند که حاکی از تحقق بیش از 
١٠۸ درصدی تعهد ابلاغ شــده به استان تهران 
بوده اســت. آذر پناه گفت: طی یک سال گذشته 
۷3۸١ مجوز در حوزه مشاغل خانگی صادر شد و 
بیش از ۲۲۶۲میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه 
نیز متقاضیان مشــاغل خانگی پرداخت شد که 
بیش از سهم تســهیلات ابلاغ شده برای مشاغل 
خانگی استان بوده و عملکرد ١٠۲درصدی را رقم 
زده اســت. وی تصریح کرد: در حوزه اجرای جز 
3بند "ب" تبصره ١۸نیز، مبلغ 3هزار ۶۷٠میلیارد 
ریال تسهیلات برای اشتغال زایی ۲هزار و ۲5۸نفر 

پرداخت شد.

وزیر راه و شهرســازی گفت: ترانزیــت ریلی و 
جــاده ای در ۲ ماهــه ابتدایــی امســال در 
همسنجی با پارســال 55 رشد داشــته است. 
"مهرداد بذرپاش" در آییــن افتتاح یازدهمین 
نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی در جمع 
خبرنگاران افزود: در ســال ١۴٠۲ ترانزیت در 
بخش جاده ای بیش از 5۸ درصد رشــد داشت 
 همچنیــن شــاهد رشــد ترانزیــت در بخش

 ریلی بودیم.
وی تاکیــد کرد: هر چقدر تســهیلات را در این 
بخش افزایش دهیم شاهد رشد ترانزیت خواهیم 
بود. بذرپاش از کاهش زمان سیر کالاها از جنوب 
به شمال به میزان یک سوم در سال گذشته خبر 
داد و گفت: در سال جاری نیز برنامه ریزی شده تا 
به همین میزان کاهش زمان سیر را شاهد باشیم. 
یازدهمین نمایشــگاه بین المللــی حمل ونقل 
ریلی، صنایع، تجهیزات و خدمات وابسته، تا یکم 
خرداد ١۴٠3، در محل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران آغاز به کار کرد.
این نمایشــگاه با حضور بیش از ١٠٠ شــرکت 
داخلی و پنج شــرکت خارجی از کشــورهای 
چین، روســیه، هند و جمهــوری آذربایجان و 
بازدیدکنندگان خارجی از ١۴ کشــور خارجی 
شامل چین، روســیه، ترکیه، هند، قزاقستان، 
ازبکســتان، ویتنام، پاکســتان، تاجیکستان، 
قرقیزستان، جمهوری آذربایجان، ترکمنستان، 

امارات و عربستان برگزار می شود.
در یازدهمین نمایشــگاه بین المللی حمل ونقل 
ریلی، صنایع، تجهیــزات و خدمات وابســته، 
 GM رونمایــی از بلوکــه موتــور لکوموتیــو

تولیــد داخــل مــدل GT۲۶ داخلی ســازی 
شــده و سیســتم کنتــرل میکروپروســوری 
 لوکوموتیو )LCS( داخلی ســازی شــده انجام 

خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی گفت: خط ریلی یزد - اقلید 
در مراحل پایانی قــرار دارد که با توجه به تامین 
منابع مالی مورد نیاز و پیشرفت فیزیکی پروژه، 
حداکثر باید تا دوماه آینده تکمیل و افتتاح شود.

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
تکمیل راه آهن یزد - اقلید، گفت: این خط ریلی 
در مراحل پایانی قرار دارد، البته در این راســتا 
به شــرکت راه آهن جمهوری اســلامی ایران 
و شرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل 
و نقل تاکید کــردم و با توجه به پیشــرفت کار 
 حداکثر تا دو ماه آینده این مســیر ریلی تکمیل 

خواهد شد.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه منابع مالی 
لازم برای تکمیل این مســیر ریلی تأمین شده، 
افــزود: راه آهن یزد - اقلید یکی از مســیرهای 
مهم ریلی کشور اســت که با تکمیل آن تمامی 
کشور منتفع خواهد شــد؛ همچنین این مسیر 
ریلی علاوه بر کارکرد مســافری، کارکرد حمل 

بار را هم دارد.
بذرپــاش با یــادآوری این مطلب که در ســال 
گذشــته ترانزیت 5۸ درصد رشد داشت، گفت: 
در دو ماهه سال جاری رشد ترانزیت 55 درصد 
ثبت شد. یادآور می شوم در ســفر روز گذشته 
به بندر امیرآباد اســتان مازندران، اعلام شد که 
تخلیه و بارگیری در این بنــدر مهم ۴5 درصد 

رشد داشت.

مدیرعامــل شــرکت توزیع نیــروی برق اســتان 
تهران گفت: برای آماده ســازی تأمیــن برق پیک 
تابســتان ١۴٠3، بالغ بر ١٠٠٠ میلیــارد تومان در 
حوزه های ســرمایه ای در بخش احداث شبکه های 
جدید، اصــلاح شــبکه ها، تعمیــرات خطوط ۲٠ 
 کیلوولت و فشــار ضعیــف و تعمیــرات ترانس ها 

هزینه شد.
قاسم شهابی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان تهران در گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم، اظهار داشت: شرکت توزیع برق 
استان تهران، بعد از شرکت توزیع برق تهران بزرگ، 
با ۲ میلیون و ۷5٠ هزار مشترک بزرگترین شرکت 

توزیع برق کشور است.
وی افزود: سالانه بیش از ١٠٠ هزار انشعاب جدید در 
استان تهران به جز آمار شهر تهران، به فروش می رسد 
و با توجه به وسعت ١3 هزار کیلومتری تحت پوشش 
این شرکت که ١5 شهر با ۲۲ منطقه برق، 3۴ هزار 

کیلومتر شبکه فشارضعیف ۲٠ کیلوولت و ۶3 هزار 
دســتگاه ترانس را دربرمی گیرد، بایستی خودمان 
را برای تأمین یک برق مطمئن همواره در شــرایط 

آمادگی کامل نگه داریم.
شــهابی بزرگترین چالش را افزایش مصرف برق در 
تابستان دانست و گفت: سال گذشته نیاز مصرف برق 
استان تهران در تابستان به 3۸٠٠ مگاوات رسید که با 
مدیریت مصرف و برنامه ریزی برای صنایع توانستیم 
قریب به 5٠٠ مگاوات صرفه جویی در ساعات اوج بار 
شبکه را محقق کنیم و پیک تابســتان ١۴٠۲ را در 

استان تهران به 33٠٠ مگاوات برسانیم.
وی ادامه داد: برای آماده ســازی تأمیــن پایدار برق 
پیک تابســتان ١۴٠3، بالغ بر ١٠٠٠ میلیارد تومان 
در حوزه های سرمایه ای در بخش احداث شبکه های 
جدید، اصلاح شبکة های موجود، تعمیرات خطوط ۲٠ 
کیلوولت و فشار ضعیف و تعمیرات ترانس ها هزینه شد 

و اقدامات موثری صورت گرفت.

به گفته دبیر انجمــن لوازم صوتــی و تصویری ایران 
سالانه ١.5 میلیارد دلار لوازم خانگی قاچاق به کشور 
وارد می شود و شمار تلویزیون هایی که به صورت قاچاق 
به کشور می آید به ســالانه ۷٠٠ هزار دستگاه افزایش 

یافته است.
محمدرضا شهیدی، دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری 
ایران در گفت وگو با ایلنا درباره نحوه برخورد مقامات 
مسئول در مقابله با عرضه گسترده لوازم خانگی قاچاق 
در بازار کشور گفت: وزارت صمت همواره مخالفت خود 
را با واردات غیرقانونی و قاچاق لوازم خانگی اعلام کرده 
و در واقع این وظیفه ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
است که مانع واردات این کالاها شود، با این حال به نظر 
می رسد این ممنوعیت تنها در کاغذ اعمال شده و در 
عمل هیچ ممنوعیتی وجود ندارد و همت و اراده لازم 
صرف مقابله با این موضوع نمی شود. وی افزود: گردش 
مالی چند میلیارد دلاری قاچاق لوازم خانگی خارجی 
به واردکنندگان این کالاها قدرت و جایگاه قابل توجهی 
داده و سبب شده قاچاق لوازم خانگی در سطح وسیع 
اتفاق بیفتد. دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران 
تصریح کرد: برآورد می شود ســالانه ١.5 میلیارد دلار 
لوازم خانگی به کشور قاچاق می شود. شهیدی اضافه 
کرد: هزینه قاچاق لوازم خانگی به کشور در حالی پایین 
آمده که تولیدکنندگان لوازم خانگی باید 3٠ درصد از 
درآمد خود را در قالب مالیات ها و پرداخت های گوناگون 
به دولت بدهند. در حالی کــه واردکنندگان کالاهای 
قاچاق هیچ یک از این الزامــات را ندارند و به راحتی 

می توانند با تولیدکنندگان داخلی رقابت می کنند.
وی خاطرنشان کرد: اگر واردات صورت قانونی داشته 
باشــد و واردکننده عــوارض واردات را پرداخت کند 
مشکلی نیست؛ مشکل اینجاست که واردات در حالی 

که ممنوع شده همچنان انجام می شود اما به صورت 
قاچاق. البته تعداد لوازم خانگی کــه امروز به صورت 
قاچاق وارد می شود نسبت به شمار کالاهایی که پیش 
از ممنوعیت به صورت قانونی وارد می شد بیشتر است؛ 
به طور مثال در سال ١3٩5، 5۴٠٠ دستگاه تلویزیون 
و در سال ١3٩۶، ۶۴٠٠ دستگاه وارد شد در حالی که 
تولید داخل در آن سال ها به حدود دو میلیون دستگاه 
در سال می رسید این در حالیســت که اکنون سالانه 
5٠٠ هزار تا ۷٠٠ هزار دســتگاه تلویزیون به کشــور 

قاچاق می شود. 
دبیر انجمن لوازم صوتــی و تصویری ایران اظهار کرد: 
اغراق نیست اگر بگویم تولیدکننده ها تاکنون ١٠٠ نامه 
در اعتراض به این رویه تهیه و ارســال کرده اند و در دو 
سال گذشته در 3۶ جلسه شورای مبارزه با قاچاق برای 
گفت وگو درباره این مشکل شرکت کرده اند. وی گفت: 
ذکر این نکته قابل توجه است که بانک مرکزی رصد همه 
پول های مردم را در اختیار دارد اما چگونه است که با 
معاملات علنی لوازم خانگی قاچاق مقابله نمی کند؟ آیا 
بانک مرکزی نمی تواند رصد کند ارزی که صرف ورود 
قاچاق لوازم خانگی می شود، چگونه تامین می شود در 
حالی که تولیدکنندگان باید تا چند ماه برای تخصیص 
ارز در صف بمانند. شهیدی افزود: حتی سازمان امور 
مالیاتی هم کاری به معاملات لوازم خانگی قاچاقی که 
در بازار و در فضای مجازی انجام می شود ندارد و تنها 
مالیات را از تولیدکننده ای مطالبه می کند که به صورت 
قانونی فعال است. وی درباره کیفیت لوازم خانگی تولید 
داخل کشــور در مقیاس جهانی گفت: لوازم خانگی 
تولید ایران از نظر کیفیت با برندهای درجه دو جهان 
به راحتی رقابت می کنند اما با برندهای درجه یک نه 

همانند دیگر صنایع.  

رئیس سازمان امور مالیاتی 
با اعلام اینکه سال گذشته 
مالیات ٩٠ درصد صنوف 
ومشــاغل، از صفــر تا ۲٠ 
میلیون تومان بوده است، 
گفت: پارسال میانگین مالیات ســتانی از اصناف 
و بازاریان فقــط هفت میلیون تومان بوده اســت. 
سیدهادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی در 
نشستی با مسئولان مرکز دادرسی مالیاتی کشور 
با بیان اینکه در دریافت مالیات از اصناف و بازاریان 
تنها ۶ درصد منابع وصولی ســال گذشته مالیاتی 
ما از محل مالیات اصناف و مشــاغل تامین می شد 
افزود: یعنی از حدود ۸5٠ هزار میلیارد تومان درآمد 

مالیاتی کشور حدود 5٠ هزار میلیارد تومان مالیات 
از اصناف و مشاغل بود درحالیکه به گزارش مراجع 
رســمی بالغ بر 3٠ درصد تولیــد ناخالص داخلی 
کشور در بخش اصناف است با این حال در همین 

حوزه تمرکز مابر دانه درشت هاست.
وی گفت: بیش از 5٠ درصد مودیان حوزه مشاغل 
صنفی مالیاتشان صفر بوده است و حدود ٩٠ درصد 
این افراد مالیاتشان تا سقف ۲٠ میلیون تومان بوده 
است، اما یک کارمند یا کارگر اگر حقوق ۲٠ میلیون 
تومانی در ماه داشته باشد به طور متوسط سالانه 3٠ 

میلیون تومان مالیات پرداخت می کند.
رئیس سازمان امور مالیاتی افزود: متوسط مالیات 
در سال گذشته که از اصناف دریافت کردیم حدود 
هفت میلیون تومان بوده و این نشان می دهد فشار 
نظام مالیاتی بر اصناف فشار کمی است و باید آنها 

را بر انجام تکالیف خود آشنا کنیم. سبحانیان گفت: 
قطعا اصناف نیز همان طور که در سالیان گذشته 
بر انجام تکالیف خود مصر بودند، امیدواریم امسال 

هم تجریه خوبی در مالیات اصناف داشته باشیم.
وی افزود: در حوزه مالیات ستانی از اصناف بیش از 5٠ 
درصد از مالیات اصناف را فقط از یک درصد آنها اخذ 
کردیم که گردش پولی بیشتری داشتند و 5٠ درصد 
اصناف مالیات صفر داشــته اند. رئیس سازمان امور 
مالیاتی گفت: اگر یک فعال صنفی درآمدش مشمول 
مالیات نشود از او نه شرعا و نا قانونا اجازه نداریم مالیاتی 
اخذ کنیم و این را به همکاران خود تکلیف و بار ها اعلام 
کردیم اگر به موجب قانون مودی اقتصادی در بازه ای 
قرار گرفت که نمی بایســت از او مالیاتی اخذ شود ما 

اجازه نداریم از او مالیاتی بگیریم.
سبحانیان افزود: امروز با سرعت بیشتری در مسیر 

مالیات ســتانی هوشــمند مبتنی بر داده حرکت 
می کنیم، ظرفیت تبصره ماده ١٠٠ که بخشــنامه 
آن در روز گذشته با مشــارکت اتاق اصناف تدوین 
و ابلاغ شد ظرفیت هایی بی نظیر در اختیار اصناف 
و مشــاغل قرار داده که برای نخستین بار به وجود 
آمده که باید به مودیان تبیین شود که از جمله آن 
می توان به افزایش ســه برابری تقسیط پرداخت 
مالیات آنها و مشمول جریمه نبودن و بخشودگی 

١٠٠ درصدی اشاره کرد.
وی یکی از مهم تریــن تکالیف انجام شــده نظام 
مالیاتی را استقرار پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان دانست و گفت: اظهارنامه های سال ١۴٠۲ 
به شیوه ای کاملا متفاوت از سال گذشته اخذ شد 
و تعداد اظهارنامه هایی که از شیوه جدید دریافت 
شد بیش از اظهارنامه هایی بود که در دوره های قبل 
دریافت کرده بودیم. رئیس سازمان امور مالیاتی به 
نقش بی بدیل دادیاران و دادستانی انتظامی در این 
حوزه اشاره کرد و افزود: با تعامل سازنده با مودیان 
و تکریم ارباب رجوع می توانیم اهداف سازمان امور 
مالیاتــی را دنبال کنیم. ســبحانیان گفت: خرداد 
موعد مالیات ســتانی از اصناف و بازاریان اســت؛ 
دشــمنان کمین کرده اند از کاه کوه بسازند و در 
قانونی که ١5 ســال در حال اجراست شبهه ایجاد 

می کنند که اصناف باید آگاهانه عمل کنند چراکه 
آغوش نظام مالیاتی بر هر سوال و ابهامی باز است.

وی افزود: بــرای کاهش بار مالیاتــی باید تبیین و 
مراقبت کرد و با اطلاعات غلطی که به بازاریان داده 
می شود باید مقابله کرد که امروز پلیس امنیتی به 
صورت اعتقادی پای کار اســت و همکاران ما باید 
ارتباط مناسبی با همه ســازمان ها و پلیس امنیت 

ایجاد کند.
رئیس ســازمان امــور مالیاتــی گفــت: یکی از 
چالش هایی که در ســنوات گذشــته همه اقتصاد 
دانان و برنامه ریزان کشــور با آن مواجه بودند این 
بود که کشور متکی به منابع نفتی است و سرمایه 
کشــور که می بایست در حوزه ســرمایه گذاری و 
ایجاد درآمد پایدار برای نسل های آینده هزینه شود 
صرف امور جاری کشور می شد و ریشه بسیاری از 

مشکلات اقتصادی کشور وابستگی به نفت بود.
ســبحانیان افزود: در برنامه های مختلف توســعه 
کشور و در سیاست های مختلف کاهش وابستگی 
به نفت جزء مولفه های اصلــی و کلیدی بود، اما در 
مجموع در دهه ٩٠ وابستگی جدی ما به حوزه نفت 
همچنان حفظ شد و در این زمان بالغ بر ۶۴ درصد 
از منابع بودجه عمومی به نفت و فــروش اموال و 

دارایی های دولت وابسته بود و حدود 3۶ درصد از 
منابع عمومی از مالیات تامین می شد.

وی گفت:با برنامه ریزی هایی که در دولت سیزدهم 
صورت گرفت و با اصلاحات فرایندی موفق شدیم 
به هدف دیرینه ای که نظام اقتصادی کشور برسیم 
و بیش از 5٠ درصد منابع بودجه کشور را از محل 
منابع مالیاتی تامین کنیم و منابع نفتی عمدتاً صرف 
سرمایه گذاری برای نسل های آینده و ایجاد درآمد 

پایدار برای کشور شود.
رئیس ســازمان امور مالیاتی افــزود: این موفقیت 
بــزرگ را باید ادامه دهیــم و ادامــه آن منوط به 
شناسایی فرار های بزرگ مالیاتی و شناسایی جدید 
مودیان مالیاتی است و با همکاری های خوبی که در 
این زمینه با پلیس امنیت اقتصادی صورت گرفته 
است موفقیت های بزرگی حاصل شده به طوری که 
هفته ای یک گزارش از شناســایی فرار مالیاتی در 
رسانه ها منتشــر می کنیم که مردم بدانند عزم و 
اراده نظام مالیاتی کشور برای تحقق منابع بودجه 
ای، شناســایی فراریان مالیاتی و تمرکــز بر دانه 
درشت های مالیاتی اســت و قطعاً ما برای وصول 
منابع مالیاتی فشار مضاعفی بر مودیان شناسنامه 

دار یا مودیان خرد نخواهیم آورد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مالیات ۹۰ درصد صنوف و مشاغل، فقط صفر تا ۲۰ میلیون بوده است

تامین منابع بودجه از درآمدهای مالیاتی 
شناسایی فرار های بزرگ مالیاتی

هزینه ۱۰۰۰ میلیاردی تقویت شبکه برق استان تهران 

قاچاق ۱.۵ میلیارد دلار لوازم خانگی در سال

رشد ۵۵ درصدی ترانزیت اشتغال ۱۶۲ هزار نفری تهرانی ها در سال ۱۴۰۲

مالیات ابزار توسعه اقتصاد 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

اگر نظام مالیاتی ما بتواند پول شویی را در کشــور کنترل کند، شاهد آن خواهیم بود که رشوه، رانت و 
قاچاق تا ٩٠ درصد کاهش پیدا می کند. این کار به وسیله دقت در اظهارنامه های مالیاتی محقق خواهد 
شد. سلامت دارایی هنگامی محقق می شود که در انتهای هرسال هر فرد اظهارنامه مالیاتی را تکمیل 
نماید. در این شیوه، اگر کارمندی که دارای حقوق مشخص است به طور ناگهانی یک خانه چندمیلیاردی 

خریداری کند، موظف است مسیر پول دریافتی خود به سازمان امور مالیاتی نشان دهد.
این مهم نیازمند تحقق برخی برنامه ها است. درصورتی که مردم و صاحبان مشاغل بدانند و مشاهده 
کنند پولی که بابت مالیات به دولت پرداخت می کنند صــرف چه کارهای بزرگ و پروژه های عظیمی 
می شود، به طور قطع مشارکت خود را بیشتر خواهند کرد. مالیات ابزاری مهم در جهت تحقق عدالت، 

سلامت، بهداشت و بالابردن سطح فرهنگ در کشورهاست.
مالیات ابزاری مهم در جهت تحقق عدالت، سلامت، بهداشت و بالابردن سطح فرهنگ در کشورهاست. 
با اعتبار حاصل از مالیات بســیاری از پروژه های نیمه تمام کامل میشود و دیگر از کسری بودجه های 
سالیانه خبری نیست. در حال حاضر تنها فروشگاه ها و شرکت های رســمی مالیات خود را پرداخت 

می نمایند و فرار مالیاتی گسترده در کشور وجود دارد.
در حال حاضر هر ســاله میلیارد ها تومان فرار مالیاتی در نظام اقتصادی ایــران صورت می گیرد. باید 
تکلیف افراد و نهاد هایی که مالیات نمی دهند، مشخص شــود، زیرا نمی شود که مردم عادی و فعالان 
اقتصادی مالیات خود را بپردازند، اما برخی به هر دلیلی از زیر این کار در بروند، سالهاست که این موضوع 
در جریان است، اما متاسفانه کاری برای اصلاح انجام نشده اســت، حال باید دید که چه زمانی دولت 

می خواهد به این فرار های مالیاتی ورود کرده و آن ها را سروسامان د هد.
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فناوری و 
اطلاعات

لپ تاپ های گران قیمت سامسونگ با تراشه های جدید 
سامسونگ تصمیم دارد لپ تاپ های سری »گلکسی بوک۴ اج« و تراشه اسنپ دراگون 
X Elite را رونمایی کند. تخمین زده می شود این لپ تاپ ها گرانقیمت و بهای آنها حدود 

۱۸۰۰ یورو باشد.
در همین راستا قرار اســت دو لپ تاپ متفاوت سامسونگ گلکسی بوک۴ اج و گلکسی 
بوک۴ اج پرو رونمایی شوند. این دستگاه ها با نمایشگرهای ۱۴ و ۱۶ اینچ عرضه می شوند.
به نظر می رسد سامسونگ قصد دارد در لپ تاپ های آتی خود عملکرد بالا ارائه کند. طبق 
اخباری که به تازگی منتشر شده این شرکت یک مدل لپ تاپ با تراشه اسنپ دراگون 
X Elite با ۱۲ هسته را معرفی می کند. به طور معمول تراشه هایARM به خصوص در 
لپ تاپ بهره وری را در ارجحیت قرار می دهند و بیشتر اوقات با ساختار هسته هیبری 

ارائه می شوند.
 X Elite گلکسی بوک۴ اج در ۳ نسخه عرضه می شــود. ۲ مدل با تراشه اسنپ دراگون
X۱P-۸۰-۱۰۰ ) یک پردازشگر ۱۲ هسته ای( عرضه می شوند. این مدل ها حداقل ۱۶ 
گیگابایتRAMخواهند داشت. علاوه بر آن گلکسی بوک۴ اج پرو فقط در اندازه ۱۶ اینچ 
 RAM۸۰-۱۰۰ و ۱۶ گیگابایت-X Elite X۱P فراهم خواهد بود. این دستگاه با تراشه
عرضه می شود، هرچند هنوز مشخص نیست گزینه دیگری برای RAM آن عرضه می 

شود یا خیر.
مدل ۱۴ اینچی خروجیHDMI و جک هدفون ۳.۵ میلیمتری و ۲ پورت یو اس بی سی 
دارد. از سوی دیگر مدل ۱۶ اینچی یک پورت یو اس بی ای دارد و کارت حافظه میکرواس 

دی نیز در آن قرار می گیرد.
تمام لپ تاپ های این سری نمایشگر با وضوح ۳K دارند. علاوه بر آنچه گفته شد پیش بینی 

می شود این لپ تاپ ها گرانقیمت باشند و بهای آنها حدود ۱۸۰۰ یورو باشد.

 ۵G افزایش تعدادسایت های
رییس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: چهار سال پس از راه اندازی 
اولین سایت آزمایشی ۵G توسط پژوهشگاهICT، تعداد سایت های نسل پنجم ارتباطات 

کشور به عد د ۱۸۰۰ رسید.
به گزارش مهر به نقل از پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، سید محمد رضوی زاده 
رئیس پژوهشگاه در گفت وگویی به مناســبت روز جهانی ارتباطات، ضمن تبریک این 
روز و اعلام این خبر گفت: اولین پژوهش های ملی در خصوص نســل پنجم ارتباطات 
در کشور در سال ۱۳۹۴ در این پژوهشگاه آغاز شد که هدف آنها شناسایی رویکردها و 
جهت گیری های این فناوری نوین ارتباطی بود و در نتیجه این فعالیت ها، اولین ایستگاه 
آزمایشی نسل پنجم ارتباطی در تابستان ۱۳۹۹ در پژوهشگاه راه اندازی و افتتاح شد که 
 امروز بعد از گذشت ۴ سال شاهد افتتاح رســمی ۱۸۰۰ سایت توسط اپراتورهای سیار 

در کشور هستیم.
رضوی زاده افزود: پژوهش های انجام شده توسط پژوهشگاه در سالهای آغازین منجر به 
توجه برنامه ششم توسعه کشور به این موضوع شد و نسل پنجم ارتباطی به عنوان یکی 
از فناوری های اولویت دار برای کشور از سال ۱۳۹۵ مورد توجه قرار گرفت و لذا پیشتازی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و به تبع آن سایر بخش های کشور به موضوع نسل 
پنجم بهِِنگام و به موقع بود و کشور ما همزمان با توســعه این فناوری در جهان، به این 

موضوع ورود کرد.
رضوی زاده در سخنان خود به پروژه ملی فیبر نوری کسب و کار و منازل هم اشاره کرد و 
افزود که در کنار تلاش بسیار وزارت ارتباطات در توسعه شبکه دسترسی فیبر نوری کشور، 
ارتباطات سیار هم به عنوان بخش مهم دیگر در شبکه های دسترسی همزمان مورد توجه 
بوده و همواره یکی از اهداف توسعه شبکه دسترســی نوری، ایجاد زیرساخت مورد نیاز 
برای توسعه شبکه های سیار نسل جدید در کشور بوده است. وی گفت: روند توسعه تعداد 
ایستگاه های نسل پنجم ارتباطی در دولت سیزدهم قابل توجه بوده، به گونه ای که در طی 

یکسال گذشته نزدیک به ۱۲۰۰ سایت راه اندازی شده است.
ایشان در ادامه یکی از مأموریت های اصلی و همیشگی پژوهشگاه را رصد فناوری های 
نوظهور عنوان کرد و گفت: رصد فناوری های نسل جدید ارتباطی در این پژوهشگاه، منجر 

به تدوین سند نقشه راه تکامل نسل چهارم و گذار به نسل پنجم ارتباطی شد.
رضوی زاده با اشاره به فعالیت های پژوهشگاه گفت: در سال گذشته پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اولین همایش ملی نسل پنجم ارتباطی کشور را با حضور مدیران ارشد 
دولتی و بخش خصوصی و با حضور اپراتورهای مطرح کشور با هدف بررسی چالش های 
توسعه نسل پنجم ارتباطی در کشور برگزار کرد که در این همایش چالش ها و فرصت های 

توسعه این نسل نوین به بحث گذاشته شد.
همچنین در راستای پاسخ به دغدغه شهروندان در خصوص میزان تشعشعات دکل های 
مخابراتی علی الخصوص نگرانی ها در ارتباط با توسعه سایت های نسل پنجم، پژوهشگاه 
در سال گذشته نشست تخصصی تشعشعات الکترومغناطیسی سایت های نسل پنجم 
ارتباطی در کشور را با مشارکت ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، سازمان 
انرژی اتمی، اپراتورهای سیار و نمایندگانی از بخش های مختلف جامعه پزشکی برگزار 
نمود و ابعاد مختلف این موضوع را مورد بررسی قرار داد. در این رابطه لازم به ذکر است که 
پژوهشگاه موفق به بومی سازی سامانه اندازه گیری شدت تشعشعات الکترومغناطیسی 
شده و در ارتباط با روش های اندازه گیری شدت تشعشعات دکل های نسل پنجم ارتباطی 

پروژه های مشترکی با اپراتورها انجام داده است.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات از جمله موضوعات حائز اهمیت دیگر در این خصوص را زیر 
ساخت های آزمایشگاهی توانمند برای آزمون و تأیید نمونه تجهیزات سخت افزاری و نرم 
افزاری اعلام کرد و گفت: این زیر ساخت های آزمایشگاهی پیشرفته در پژوهشگاه، همواره 
آماده ارائه خدمت به شرکت های دانش بنیان، اپراتورها، دانشگاه ها و پژوهشگران کشور 

می باشند.
وی همچنین به برنامه ویژه پژوهشگاه در حمایت از پایان نامه های دانشگاهی و فرصت های 
مطالعاتی اساتید که در حوزه های نوین، مرتبط با فناوری های اطلاعاتی و ارتباطی است 

اشاره کرد.

گوگل گوشی های »اندروید ۱۵« را ضد سرقت کرد
گوگل در اندروید ۱۵ که دومین نسخه بتای آن امروز عرضه می شود، سرقت اطلاعات را 
برای سارقان تلفن همراه شما بسیار دشوار می کند. گوگل پس از کنار گذاشتن سنت ها 
و اختصاص کل سخنرانی رویداد I/O خود به نشان دادن اینکه چگونه هوش مصنوعی 
را در هر چیزی که قابل تصور است، ادغام می کند، این شرکت روز دوم کنفرانس توسعه 

دهندگان را به اندروید اختصاص داد.
گوگل در کنار عرضه دومین نســخه بتا از اندروید ۱۵ از ویژگی های امنیتی اعلام نشده 
قبلی در نرم افزار موبایل ۲۰۲۴ خود از جمله تشخیص سرقت مبتنی بر هوش مصنوعی، 
محافظت در برابر کلاهبرداری گوگل پلی و موارد دیگر رونمایی کرد. »قفل تشــخیص 
ســرقت« یک ویژگی جد ید در اند روید ۱۵ است که از هوش مصنوعی برای پیش بینی 

سرقت تلفن همراه و قفل کردن موارد بر اساس آن استفاده می کند.
گوگل می گوید الگوریتم هایش می توانند حرکات مرتبط با سرقت تلفن همراه را تشخیص 
د هند. اگر یک گوشی دارای اندروید ۱۵ یکی از این موقعیت ها را شناسایی کند، صفحه 
نمایش گوشی به سرعت قفل می شود و دسترسی به داده های کاربر را برای سارق بسیار 
ســخت تر می کند. همچنین یک ویژگی به نام قفــل از راه دور)Remote Lock( به 
کاربر این امکان را می دهد که اگر کســی موفق به سرقت گوشی بدون فعال کردن قفل 
تشخیص سرقت شود، به سرعت گوشی خود را قفل کند. همانطور که از نام این ویژگی 
پیداســت، با آن می توان صفحه تلفن همراه را از راه دور از هر دستگاهی فقط با شماره 
تلفن خود قفل کرد. این برای جلوگیری از موقعیت هایی طراحی شده است که شخصی 
 تلفنش را می دزدند یا گم می کند، اما رمز عبور حساب گوگل خود را برای دسترسی به

 Find My Device نمی د اند.

اخبار

معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی با اشــاره به اینکه 
ســهم حــوزه دانش بنیان از 
اقتصاد کشــور رو به افزایش 
اســت، گفــت: صندوق های 
پژوهــش و فناوری نقــش مهمی در کمک بــه ایجاد 
شــرکت ها ایفا می کنند. به گزارش صندوق نوآوری و 
شکوفایی، ششمین جشنواره ملی از ایده تا بازار با هدف 
شناســایی ایده های نوآورانه و طرح های ارزش آفرین 
کسب وکار، به همت دانشــکده مدیریت و حسابداری 
دانشکدگان فارابی دانشگاه تهران و با همکاری صندوق 

نوآوری و شکوفایی برگزار شد.
دکتر سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی در این مراســم گفت: توسعه فناوری همراه 
با ریسک اســت و به همین دلیل در همه دنیا، دولت ها 
کمک می کنند تا ریسک شرکت های کارآفرین مبتنی 

بر فناوری یا دانش بنیان، کاهش پیدا کند.
وی افزود: صندوق نوآوری و شــکوفایی سال ۱۳۹۲ با 
هدف حمایت و تأمین مالی شــرکت های دانش بنیان 
شــکل گرفت و اکنون با ســرمایه ۱۰ همتی، خدمات 
متنوعی را به ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان ارائه می کند. 
سهم حوزه دانش بنیان از اقتصاد کشور رو به افزایش است 
و علت همراهی صندوق نوآوری با دانشگاه تهران در این 

جشنواره، افزایش ســهم کارآفرینی مبتنی بر فناوری 
)دانش بنیان( در اقتصاد کشور است.

معاون توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی تأکید کرد: 
شــتابدهنده ها و صندوق های پژوهش و فناوری نقش 
مهمی در کمک به ایجاد شــرکت های دانش بنیان ایفا 
می کنند و دو بازیگر اصلی این حوزه محسوب می شوند. 
فرصت های بسیار خوبی در بازارهای داخلی و خارجی در 
حوزه دانش بنیان وجود دارد. ملکی فر خاطرنشان کرد: 
با همکاری دانشکدگان فارابی دانشگاه تهران می توانیم 
از طرح های دانش بنیان برگزیده این جشنواره حمایت 
کنیم و شــرکت های غیردانش بنیان نیــز تلاش کنند 
به زودی به جمع دانش بنیان ها بپیوندنــد و بتوانند از 

تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی بهره مند شوند.
دکتر یاسر عرب نیا، معاون توســعه منابع و پشتیبانی 
صندوق نوآوری و شکوفایی نیز در این مراسم اعلام کرد: 
۸ شــرکت دانش بنیان برگزیده این جشنواره مشمول 
تسهیلات یک میلیارد تومانی صندوق نوآوری می شوند 
که از طریق صندوق پژوهش و فناوری دانشــگاه تهران 
به آنها اعطا می شود. همچنین برای شرکت های فناور ۵ 

فقره وام ۷۰۰ میلیون تومانی در نظر گرفته شده است.
معاون توســعه منابع و پشــتیبانی صندوق نوآوری و 
شــکوفایی افزود: دو تیــم برتر نیز با معرفــی به بانک 
قرض الحسنه مهر ایران تسهیلات ۳۰۰ میلیون تومانی 
دریافت خواهند کرد. گفتنی اســت در این جشــنواره 
۱۵ طــرح و ۵ ایده برتر حــوزه کســب و کار معرفی و 
تقدیر شــدند که از میان ۱۵ طرح برتر، ۸ طرح مربوط 

به شرکت های دانش بنیان است. طرح های برتر شامل: 
معرفی بهترین تریدرهــای بــورس و ارز دیجیتال به 
مردم برای کمک به سرمایه گذاری در بازار مالی، توسعه 
محصول نرم افزاری اپنلت مشــاهده اطلاعات بیماران 
بســتری در هر مکان و در هر زمان توسط پزشکان در 
گوشــی همراه، مرکز تربیت نیروی انسانی متخصص 
اینوآپ، طرح کسب و کار نرم افزار بهینه سازی حفاری، 
مدیریــت امنیــت داده دانا، ربات هوشــمند مشــاور 
ســرمایه گذاری، تحلیلگر آگهی استخدام کاران، طرح 
دانا اینتل، پلتفــرم آبزی پروری هوشــمند، ارائه مدل 
شبیه ســازی عیب یابی زمین های زیر کشــت گندم و 

پیش  بینی میزان برداشت محصول گندم با استفاده از 
داده های تصاویر ماهواره ای و ماشــین لرنینگ، سکوی 
راهکار جامع امنیتی، تولید فوق روان کننده های بر پایه 
پلی کربوکسیلات، طراحی و ساخت دوچرخه  و موتور 
برقی خاص، میکروسکوپ کوچک قابل حمل با قابلیت 
اتصال به موبایل با کاربرد دوگانه تشخیص ناباروری در 
مردان و تخمک گذاری در زمــان، مبلمان ملی-مدرن 
با هویت ایرانــی و همچنین، خودروبــان، جدول یار، 
اپلیکیشن کالری، طرح کسب و کار خدمات آنلاین کافه 
و رستوران سفارش، حمایت و پوشش بیمه ای حیوانات 

خانگی بودند.

معاون توسعه صندوق نوآوری اعلام کرد:

افزایش سهم دانش بنیان ها از اقتصاد 
News kasbokar@gmail.com

دستاوردهای روزافزون مهندســان ایرانی در زمینه هوش 
مصنوعی نشان می دهد، آینده ی بازار مهارت های تولید محتوا 
در اختیار این حوزه علمی قرار داشــته و با استفاده از آن در 
همه زمینه های پزشکی، نظامی، سایبری، تبلیغاتی و غیره 
می توان با هزینه کمتر به نتایج بهتر و سریع تری دست یافت.

هوش مصنوعی»Artificial Intelligence« به عنوان 
شــاخه ای از علوم کامپیوتر، هدف آن ساخت ماشین های 
هوشمند اســت که توانایی تقلید و شبیه ســازی هوش و 
رفتار انســانی را دارند. هوش مصنوعی به عنوان یک دانش 
جدید در ســال ۱۹۶۵ میلادی ابداع شــد و در کشورمان 
پروفسور »کارو لوکاس« پدر هوش مصنوعی ایران با ایجاد 
مرکز »کنترل و پردازش هوشــمند« در دانشــگاه تهران، 
این علم را به طور رســمی بنیانگذاری کرد. وی از نخستین 
اساتیدی بود که آموزش و پژوهش را در زمینه های هوش 
مصنوعی، حسابگری زیستی  و  تکاملی و رایانش نرم در ایران 

پایه گذاری کرد.
رهبر معظم انقلاب در ســال ۱۴۰۰، در دیــدار با نخبگان 
جوان و استعدادهای برتر علمی کشور از »هوش مصنوعی« 
به عنوان یک مساله مهم و آینده ساز نام بردند و تاکید کردند 
که این مساله در اداره آینده دنیا نقش دارد و باید به گونه ای 
عمل کرد که ایران در زمره ۱۰ کشور برتر دنیا از نظر هوش 

مصنوعی قرار گیرد.

کاربردهای هوش مصنوعی در ایران
هوش مصنوعی »AI« در بسیاری از حوزه ها کاربرد دارد، از 
جمله در خدمات مشتری که چت بات ها و دستیارهای صوتی 
مانند »Siri ،Gpt یا Alexa« بدون نیاز به تعامل انسانی به 
سوالات پاسخ می دهند؛ در پزشکی سیستم های تشخیص 
بیماری مانند تجزیه و تحلیل تصاویر پزشکی به شناسایی 
بیماری ها کمک می کنند؛ در تجارت و بازاریابی سیستم های 
تحلیل داده ها الگوهای خرید مشــتریان را شناســایی و 
پیشنهادات فروش مبتنی بر علایق آنها ارائه می دهند؛ در 
صنعت بازی های ویدیویی شخصیت های غیربازیکن، کاربران 
انسانی را به چالش می کشند. در تولید و صنعت، ربات های 
مجهز به هــوش مصنوعی کارهای تولیــدی را با دقت بالا 
انجام می دهند؛ در آموزش و یادگیری پلتفرم های آموزشی 
مبتنی بر AI مسیر یادگیری را سفارشی سازی می کنند و در 
امنیت سایبری سیستم ها تهدیدهای امنیتی را شناسایی و 
خودکار مقابله می کنند، که نشان دهنده نقش کلیدی AI در 

بهبود کارایی، دقت و تصمیم گیری است.
»محمد شهرام معین« رئیس مرکز نوآوری توسعه هوش 
مصنوعی پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات تیرماه 
سال قبل)۱۴۰۲( به کاربردهای هوش مصنوعی در امنیت 
غذایی اشاره کرد و گفت: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تفاهم نامه ای با موضوع کشاورزی هوشمند با وزارت جهاد 
کشاورزی منعقد کرده اســت که یکی از بخش های آن به 
ســنجش از راه دور و هوش مصنوعی برای تخمین سطح 
زیرسطح کشت محصولات راهبردی کشور مربوط می شود.

ایران رتبه اول خاورمیانــه و پانزده جهان در 
تولیدات علمی هوش مصنوعی

سایمگو »SCImago« یک پایگاه اطلاعاتی است که توسط 
یک گروه پژوهشی در دانشــگاه گرانادا اسپانیا ابداع شده 
است، این مرکز با استفاده از »Google page rank« به 

صفحات وب امتیاز می دهد و کار رتبه بندی سایت ها را انجام 
می دهد، همچنین با بانک اطلاعاتی »scopus« و بر اساس 
شاخص های مختلف به رتبه بندی مجلات علمی می پردازد.

بررســی وضعیت تولیــد مقالات حوزه هــوش مصنوعی 
کشــورمان در این پایگاه علمی نشان می دهد که وضعیت 
ایران در حوزه تحقیقات هوش مصنوعی وضعیت مطلوبی 
اســت، رده اول منطقه خاورمیانه و بالاتر بودن از دو رقیب 
اصلی ترکیه و عربستان سعودی نشــان از وضعیت علمی 
مناسب در حوزه مقالات دارد. در رده بندی جهانی نیز رتبه 

ایران در این زمینه پانزدهم دنیاست.

دانشگاه های باهوش ایران اما مصنوعی
ادارنــک»EduRank« یک رتبه بندی مســتقل مبتنی بر 
متریک اســت که ۱۴ هزار و ۱۳۱ دانشــگاه از ۱۸۳ کشور 
را ارزیابی می کند. این نظــام رتبه بندی از پایگاه اختصاصی 
داده با ۴۴,۹۰۹,۳۰۰ نشــریه علمــی و ۱,۲۳۷,۵۴۱,۹۶۰ 
استناد برای رتبه بندی دانشگاه ها در ۲۴۶ موضوع تحقیقاتی 
استفاده می کند، یکی از این رتبه بندی ها فهرستی از بهترین 
دانشگاه های جهان بر اساس عملکرد تحقیقاتی آن ها در هوش 
مصنوعی )AI( آورده است که در آن جایگاه ۵۷ دانشگاه ایرانی 

در آسیا و جهان به شرح ذیل مشخص شده است:

تراشه های غیرقابل هک، دستاورد متخصصان 
ایرانی

محققان ایرانی به سرپرستی پروفسور »نادر انقطاع« استاد 
 »SiPh« دانشگاه پنسیلوانیا، یک تراشه سیلیکونی فوتونیک
طراحی کرده اند که از امواج نور به جای الکتریســیته برای 
انجام ریاضیات پیچیده در آموزش هوش مصنوعی استفاده 
می کند. این تراشه بسیاری از محاسبات را به طور هم زمان 
انجام می دهد و دیگر نیازی به ذخیره اطلاعات حســاس 
در حافظه کامپیوتر نیســت؛ این امر باعث می شــود که 

کامپیوترهای مجهز به این تراشه عملاً غیرقابل هک باشند.
»فیروز افلاطونی«، دانشیار مهندسی برق و سیستم دانشگاه 
پنســیلوانیا در این رابطه گفته اســت که در این تراشه ها 
به جای استفاده از یک ویفر سیلیکونی با ارتفاع یکنواخت، با 
نازک ترکردن سیلیکون در مناطق خاص و بدون افزودن مواد 
دیگر، می توان انتشار نور را در تراشه کنترل کرد، تغییرات 
ارتفاع را می توان به گونه ای توزیع کرد که باعث پراکندگی نور 
در الگوهای خاص شــود و آن را قادر می سازد تا محاسبات 
ریاضی را با سرعت بسیار بالا انجام دهد، این دستاورد مقدمه 
ایجاد ابرکامپیوترهایی است که می توانند یک کوینتیلیون 

محاسبات را در یک ثانیه انجام دهند.

سورنا، اولین ربات انسان نمای ایرانی
دانشــگاه تهران با حمایت مالی »انجمن تحقیق و توسعه 
صنایع و معادن ایــران« کار بر روی ربات های انســان نما 
را از ســال ۱۳۸۷ آغاز کرد، ربات »ســورنای نســل اول« 
»Surena« قادر بود طبق یک متن از پیش تعریف شده 
صحبت کند و دارای کنترل از راه دور و توانایی های ردیابی 
مسیر از پیش تعریف شده بود، نســل های بعدی این ربات 
به »Surena« نســل چهارم منتهی می شوند که در سال 

۱۳۹۷ از آن رونمایی شد. یکی از اهداف اصلی پروژه سورنا 
۴ ساخت رباتی با قابلیت تعامل بیشــتر با محیط اطراف و 
انسان  بوده است، نسخه جدید این ربات قابلیت تشخیص 
چهره ی انسان و شمارش آن ها، تشــخیص اشیاء و یافتن 
موقعیت آن ها، تشــخیص حرکت انسان، تشخیص گفتار 
و پاســخ دادن به آن ها را داراســت. همچنیــن با ترکیب 
هوش مصنوعی و حرکات تمام تنه ربات، ســورنا ۴ قابلیت 
 گرفتن اجســام، دنبال کردن چهره افراد و اشــیاء و تقلید 

حرکات انسان را دارد.

»هوش نو«، پلتفرم ایرانی هوش مصنوعی
پلتفرم »هوش نو«، یکی از پیشگامان حوزه هوش مصنوعی 
در ایران با هدف توسعه و کاربردپذیری هوش مصنوعی در 
صنایع مختلف ایجاد شده و توانســته است با ارائه خدمات 
ویژه ای به کاربران، نقش بســزایی در پیشبرد این فناوری 
در ایران ایفا کند. این پلتفرم مانند سایر سایت های هوش 
مصنوعی انواع تولید محتوا و کدنویسی را در اختیار مشتریان 

خود قرار می دهد.
ویژگی هایی مانند ابزارهای تحلیل داده، مدل های یادگیری 
ماشین و امکانات یادگیری عمیق، رابط کاربری دوستانه، 
دسترسی آسان به ابزارها و پشــتیبانی فنی قوی از جمله 

خدمات این پلتفرم ایرانی محسوب می شود.

درمان ضایعات پوستی با هوش مصنوعی
محققان یک شــرکت دانش بنیان در گرگان اسفند سال 
قبل)۱۴۰۲( اعلام کردند که برای اولین بار در کشور به روشی 
دست یافتند که با استفاده از هوش مصنوعی، آنالیز تصاویر 
ضایعات پوستی در پارک علم و فناوری گلستان امکان پذیر 
شده است. وب اپلیکیشن »ویزیسان« با بهره گیری از هوش 
مصنوعی می تواند تصاویر ضایعات پوستی که با دوربین های 
گوشی های هوشمند تهیه می شــوند را، آنالیز کرده و با در 
اختیار قرار دادن اطلس و اطلاعات پزشکی مرتبط، کاربران 
را در تصمیم گیری برای ســلامت پوست خود راهنمایی و 

حمایت کند.

هوش مصنوعی در تسلیحات نظامی ایران
سردار »علیرضا تنگســیری« فرمانده نیروی دریایی سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی آبان سال گذشــته)۱۴۰۲( در 
همایش ملی فرصت ها و تهدیدهای نوپدید دریایی، با اشاره 
به نقش هوش مصنوعی در بخش پهپادی، گفت: »توانستیم 
پهپادها را به هوش مصنوعی مجهــز کنیم که این فناوری 
روی برُد و دقت هدف زنی و رادارگریزی آن ها مؤثر اســت. 
افتخار می کنیم کــه پهپاد را در یک مدت بســیار کوتاه با 
تبدیل تهدیدات به فرصت هــا و بهره گیری از فناوری های 
نوپدید و با دانش بومی  تولید کردیم، تمامی تجهیزات این 
پهپادها شــامل بال، بدنه، موتور و سیستم هدایت ساخت 

داخل است.«
تنگسیری با بیان این که شناورهای زیرسطحی را مانند پهپاد 
و شناورهای سطحی، هوشمند و به هوش مصنوعی مجهز 
کرده ایم، تأکید کرد: »این شــناورها قادرند به صورت یک 
آرایش، فرمان بگیرند و به هدف حمله کنند، مأموریتی را در 

یک نقطه انجام دهند و بازگردند و حتی کار اطلاعاتی کنند.«
همچنین سخنگوی رزمایش مشترک پهپادی ۱۴۰۲ ارتش 
جمهوری اسلامی ایران با بیان این که "پرواز انبوه پهپادها 
از پایگاه های مختلف زمینی، زیرزمینی و دریایی و اجرای 
عملیات در این حجم تاکنون سابقه نداشته است"، گفت: 
»قابلیت پرواز جمع با اســتفاده از هوش مصنوعی از جمله 
اقدامات نوآورانه در حوزه پهپادی ارتش جمهوری اسلامی 

ایران محسوب می شود.«

هوش مصنوعی سازنده آینده اقتصاد ایران و جهان
 »PWC« پیشبینی صورت گرفته توسط مؤسسه تحقیقاتی
نشان میدهد که، توسعه کاربردهای هوش مصنوعی باعث 
رشد اقتصادی ۱۴ درصدی دنیا تا سال ۲۰۳۰ حدود معادل 
۷/۱۵ تریلیون دلار خواهد شد. سهم هر یک از کشورها با 
توجه به میزان توسعهیافتگی آن ها در این رشد متفاوت بوده 
است، به طوری که برای کشورهای پیشرو نظیر چین و آمریکا 
به ترتیب ۲۶ و ۱۴ درصد و برای کشورهای با اقتصاد ضعیف 

چون پاکستان و زامبیا بین ۴ تا ۸۱ درصد خواهد بود.
اکنون کشورهای مختلف سرمایهگذاری ویژهای برای توسعه 
هوش مصنوعی در سیاستگذاریهای مدیریتی، اقتصادی 
و اجتماعی دــاشـتهاند و بـرای ایـن منظور به تدوین اسناد 
بالادستی و تشکیل و تأسیس سازمانها و نهادهای مرتبط 
پردــاختهاند. بنابرایــن با توجه به اهمیت هوش مصنوعی 
در توسعه اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و زیستمحیطی و 
نقش آن در حـل ابرچالش هــای کشور، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به عنوان متولــی این حوزه در ایران، اقدام 
به تأسـیس »مرکز ملی نـوآوری و توسـعه هوش مصنوعی« 
کرده است، از جمله وظایف این مرکـز، تدوین برنامه توسعه 
ین سـند چشمانداز این مرکز  ملی هوش مصنوعی اسـت. اولـ
در فروردین ۱۴۰۲ تحت عنوان "نقشه ملی راه توسعه هوش 

مصنوعی" منتشر شده است.

تشکیل  شورای ملی راهبری و مرکز ملی هوش 
مصنوعی

اهمیت موضوع هوش مصنوعی باعث شد تا رئیس جمهور در 
حکمی معاون علمی و فناوری خود را مامور تشکیل »شورای 

ملی راهبری و مرکز ملی هوش مصنوعی« کند.
در این حکم، هدف از تشکیل این شورا، ایجاد هماهنگی و 
هم افزایی دستگاه های مرتبط و کنشگران پیشران در حوزه 
هوش مصنوعی عنوان شده و ایجاد زنجیره کامل و پایدار 
چرخه ایده تا ثروت )بازار( در هوش مصنوعی، استفاده از 
فرصت جهشــی هوش مصنوعی برای پیشرفت اقتصادی 
کشور، برنامه ریزی برای ایجاد زیرساخت ها و توانمندی های 
فناورانه داخلی به منظور دســتیابی به مرجعیت علمی و 

تحریم ناپذیری، از اهداف آن عنوان شده است.
تلاش برای دستیابی به جایگاه پیشــتاز و پایدار در میان 
کشــورهای جهان، شناســایی، پرورش و شکوفاســازی 
ســرمایه های انســانی نخبه در حوزه هوش مصنوعی با 
بهره گیری از ظرفیت جامعه علمی کشور اعم از دانشگاه ها، 
پژوهشگاه ها، اندیشکده ها و شرکت های دانش بنیان، از اهم 
انتظارات رئیس جمهور از این شورا عنوان و تاکید شده است، 
به منظور تحقق وظایف و انتظارات شورا و پیگیری منسجم 
و متمرکز اهدــاف فناورانه آن، ایجــاد »مرکز ملی هوش 

مصنوعی« نیز در دستور کار قرار گیرد.

اتریوم تقریبــا پنج درصد و بیت کویــن ۱.۸۲ درصد 
جهش کردند. به گزارش ایسنا، ارزش ارزهای دیجیتال 
پیشروی جهان افزایش یافت و اتریوم تقریبا پنج درصد 
جهش کرد و به طور مداوم بالای ۳۰۰۰ دلار معامله شد. 
به تازگی کوین بیس در آخرین چشم انداز ماهانه خود 
اعلام کرد که علیرغم عملکرد ضعیف اتریوم از ابتدای 
ســال جاری تاکنون ، معتقد است موقعیت بلندمدت 

آن قوی است.
صرافی ارز دیجیتــال پیش بینی کرد که پتانســیل 

اتریوم در آیندــه از انتظــارات فراتــر رود. علاوه بر 
این، ایــن آلت کوین قوی تریــن محرک های تقاضای 
پایدار دــر بازار رمزارزهــا را دــارد همچنین مزایای 
 منحصربه فردی را در مسیر آینده مقیاس پذیری خود 

حفظ می کند.
به نقل از مارکت، بیت کوین در ساعت ۱۰و۴۸ دقیقه 
صبح به وقت شرقی با ۱.۸۲ درصد جهش به ۶۶هزار و 

۴۴۵ دلار رسید و اتریوم ۴.۷۲ درصد افزایش یافت و در 
همان زمان به ۳۰۸۴ دلار رسید.

مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۲.۴۳ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۲.۶۹ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۴.۲۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین اســت کــه ۰.۳۷ درصد کاهش 

روزانــه را ثبت کرده اســت. حجم کل بــازار ارزهای 
دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته ۷۴.۶۶ میلیارد دلار 
اســت که ۲.۹۶ درصد کاهش داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۷.۱۶ میلیارد 
دلار اســت که  ۹.۵۹ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته 
بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های 
پایدار اکنــون ۶۹.۲۵ میلیارد دلار اســت که ۹۲.۷۶ 
 درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

متخصصان ایرانی پیشرو در هوش مصنوعی

صعود رمزارزهای پیشروی جهان
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کشاورزي

كشــور ايران با داشــتن تنوع اقليمي 
مناسب مي تواند يكي از قطب هاي مهم 
توليد گل و گيــاه در منطقه و ســطح 
بين المللي باشد. براســاس آمار منتشر 
شده در ســايت گمرك، ايران هفتمين 
توليدكننده گل دنياســت اما از نظر صادرات در بين ۱۱۷ كشور 
در رتبه ۱۰۷ قرار دارد كه همين جايگاه نامناسب سهم ناچيزي را 
از صادرات جهاني گل و گياه زينتي براي كشورمان رقم زده است. 
براساس اين گزارش، در سال ۲۰۱۳ بيش از ۲۳ ميليارد دلار ارزش 
صادرات جهاني اين محصول برآورد شد اما ايران فقط توانست ۰/6 
درصد از اين سهم را كه ۱۱/۲ ميليون دلار است، نصيب خود كند. 
بسياري از توليدكنندگان گل در شهرستان هاي كشور مي گويند كه 
واردات مخرب و بيش از حد گل و گياهان آپارتماني، به توليد گل در 

كشور ضربه هاي زيادي وارد كرده است. 
ششمين نمايشــگاه فصلي گل و گياه تهران و جشنواره گل هاي 
پاييزي تهران به كار خود پايان داد. در اين نمايشگاه، توليدكنندگان 
گل و گياه شهرســتاني حضور داشــتند و فرصتي بود كه آنها از 
مشــكلات خود در زمينه توليد گل بگويند. نمايشگاه امسال پر 
از غرفه هاي شكيل و مجلل شــركت هاي واردكننده گل و گياه و 
شركت هاي صنعتي توليدكننده و واردكننده ابزار باغباني و كاشت 

گل بود. 

    واردات ما قانوني است
فاطمي، يكي از واردكنندگان گياهان آپارتماني از خارج از كشور 
اســت. اغلب گياهاني كــه او در غرفه اش به نمايش گذاشــته، از 
كشورهاي تايلند، ژاپن و چين وارد شده است. او مي گويد: گياهان 
آپارتماني از راه گمرك و به صورت قانوني وارد كشور مي شوند. گاهي 
برخي از مشتريان مي گويند كه گياهي را از دستفروش ها خريده اند 
اما خيلي زود برگ هايش زرد شده اســت. دليل زرد شدن سريع 
برگ ها اين است كه اين گياهان به صورت قاچاق وارد كشور شده اند 
و دوره يك ماه تا 4۰ روزه قرنطينه را طي نكرده اند اما همه گلدان هاي 
ما براي آفت زدايي به قرنطينه مي روند البته به گفته اين وارد كننده 
گل تعرفه گمركي براي وارد كردن گياهان تزئيني بين ۲۰تا ۳۰ 

درصد بسته به نوع گياه متغير است. 

    با واردات بي رويه مخالفيم
تاجيك، يكــي از توليدكنندگان گل در تنكابن كه در ششــمين 

نمايشگاه گل و گياه شركت كرده است، مي گويد: »در برابر واردات 
گل هايي كه در ايران مشابه اش هم پيدا مي شود، هيچ حمايتي از 
توليدكننده داخلي نمي شود و به تدريج اين سياست، توليدكنندگان 

را به ورشكستگي مي كشاند. 
 اين توليد كننده به »كسب وكار« مي گويد: با سياست هاي نادرست 
وارد كردن گياهــان و گل هاي خارجي، مشــكلات زيادي براي 
توليدكننده ها به وجود آمده است. ما نمي گوييم كه گل هاي خارجي 
به ايران وارد نشود، اتفاقا واردات باعث مي شود كه ما در برابر توليدات 
باكيفيت خارجي بيشتر تلاش كنيم و نتيجه اين رقابت، بالاتر رفتن 
كيفيت توليد ما مي شود اما با سياست هاي واردات بي رويه مخالفيم. 

    ارتقاي استاندارد صنعت گل
يوســف مقدم كه به عنوان توليد كننده داخلي و هــم به عنوان 
صادر كننده در اين نمايشگاه حضور دارد، معتقد است كه گل هاي 
رز هلندي ايران از لحاظ كيفيت در سطح استاندارد جهاني است زيرا 
براي حضور در عرصه جهاني بايد با استانداردها خود را تطبيق دهيم. 
اين توليد كننده گل با اشاره به اينكه كشورهاي عربي يا اروپاي شرقي 
بهترين مصرف كننده هاي گل دنيا هستند، مي گويد: اين كشورها از 
اكوادور، كنيا، آفريقا، هلند و اروپا گل خود را تامين مي كنند پس چرا 
ما كه همسايه اين كشورها هستيم و شرايط توليد را هم داريم اين 
كار را انجام ندهيم. ضمن اينكه با اين كار مي توان اشتغالزايي خوبي 
را نيز رقم زد. مقدم كه تا به حال در چندين نمايشگاه بين المللي 
نيز حضور داشته، معتقد است كه وضعيت گل و گياه ايران نيازمند 
حمايت جدي از سوي مسئولان است چرا كه موقعيت جغرافيايي 
كشور ما و داشتن زمين مساعد فرصت صادرات را فراهم مي كند زيرا 
سيستم شبكه اي است. به عبارت ديگر در حال حاضر توليدات ما 
نيازي به خاك ندارند و با آب كم محصول مورد نياز به عمل خواهد 

آمد و تنها زمين را براي اين امر نيازمنديم. 

    كشورهاي آسيايي مقصد گل هاي ايراني
باقري به عنوان يك توليدكننده و صادركننده گل درباره وضعيت 
صادرات اين محصول مي گويد: گل صادراتي ايران به كشــورهاي 
امارات متحده عربي، عربستان، كويت، بحرين، عراق، چين، ژاپن، 
ويتنام، تايوان و ميزان بسيار كمي هم به كشورهاي آلمان و فرانسه 
صادر مي شود كه شامل انواع نرگس، رز، مريم، گلايل، آنتوريوم و 
برگ هاي زينتي مي شود. اين فعال در اين بخش به موانع صادراتي 
پيش روي گل ايران اشــاره مي كند و مي گويد: نبود خدمات پس 

از برداشــت از جمله ســردخانه، نبود توجه لازم به زمان مناسب 
برداشت، دسترسي نداشــتن به مواد افزايش دهنده عمر گل هاي 
شاخه بريده و بسته بندي نامناسب كه به هيچ عنوان قابل رقابت با 
اروپا نيست كه همين عوامل از مهم ترين موانع تاخير در صادرات 

گل هاي توليدي ايران است كه باعث مي شود ۵۰ درصد از گل هاي 
توليدي تبديل به ضايعات شود. اين صادركننده گل معتقد است: 
محصول صادراتي نيازمند پايانــه صادراتي با امكانات خاص خود 
است از اين رو نبود گمرك گل و زمان ترخيص محموله ارسالي از 

گمركات، طولاني است و وجود قرنطينه ها و برخي مقررات حفظ 
نباتات باعث مي شود مدت زمان انتظار طولاني شود و احتمال از بين 
رفتن محصول وجود داشته باشد به ويژه هنگام بازرسي بسته هاي 
 گل توسط ماموران گمرك، بسته بندي ظريف گل ها دچار آسيب 

گزارش »كسب وكار« از مشكلات موجود بر سر راه توليد گل و گياه

واردات؛ مانع رشد گل و گياه در ايران

سال هاست كه رســانه هاي كشور با 
حجم بالايي از اخبــار و گزارش هايي 
مواجه هســتند كه هر كــدام از آنان 
در صــورت صحت مي توانــد تبعاتي 
را براي امنيت و ســلامت غذايي در 
كشور فراهم كند. يك روز در كشور عنوان مي شود برنج هاي 
هندي وارداتي، آلوده و ســرطان زاســت؛ بعــد از آن بحث 
وجود ســم خاصي در برنج هــاي ايراني مطرح مي شــود يا 
اينكه آبياري سبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران 
با آب فاضلاب و آب هاي آلوده اســت و در كنــار اين موارد، 
آلودگي بالاي سوســيس و كالباس، مسموميت گوشت هاي 
وارداتي از هند، شيرخشــك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 
99درصــد آبليمو هــاي موجود در بــازار، آلودگــي برخي 
كنســرو هاي تن ماهي موجــود در بازار و اســتفاده از روغن 
پالم در شــير و ماســت مصرفي مردم، همگي بــه ترتيب به 
فهرست جريان سازي هاي رسانه اي چندسال اخير در حوزه 
آلودگي مواد غذايي اضافه مي شــود. امسال شعار روز جهاني 
غذا »كشــاورزي خانوادگي؛ تغذيه جهان، مراقبت از زمين« 
بود. شــعاري كه بار ديگر بر اهميت حوزه كشاورزي و نقش 
تعيين كننده آن در تامين غذا و امنيــت غذايي جهان تاكيد 
مي كند. اين شعار از ســوي ديگر، بر لزوم به هم پيوستگي دو 

بخش كشاورزي و صنايع غذايي نيز تاكيد دارد. 
شعار روز جهاني غذا درحالي »كشــاورزي خانوادگي« است 
كه محصولات كشاورزي در كشورمان همچنان با نوسانات و 
افزايش قيمت در مقابل كاهش قدرت خريد مردم همراه است 
كه اين امر توان توليدكنندگان بــراي توليد و امنيت غذايي 
جامعه را تهديد مي كند. واضح است كه در نبود يك مديريت 
منســجم، نوســانات حاكم بر قيمت محصولات غذايي رخ 
مي دهد و در سال هاي اخير شدت اين نوسات بيش از گذشته 
بوده است و همين امر باعث شده كه توجه ويژه به اين مساله 
مورد نظر مسئولان قرار بگيرد چرا كه ادامه اين روند مي تواند 

خطرات زيادي براي سلامتي مردم داشته باشد. 

   مقابله با نوسان قيمت با تشكيل تعاوني ها
به اعتقاد عضو كميســيون كشــاورزي آب و منابع طبيعي 
در مجلس تا زماني كه يك سيســتم مديريت منسجم شكل 
نگيرد و نظارت وجود نداشــته باشد، نوســان قيمت و دلالي 
همچنان وجــود دارد. هدايت ا...  ميــر مرادزهي در گفت وگو 
با »كســب وكار« يكي از راه حل هاي مفيد براي مقابله با اين 
معضل را تشكيل تعاوني ها مي داند و مي گويد: بهترين راه براي 
مقابله با اين مساله تشكيل تشكل هايي است كه توليد كنندگان 
مطمئن باشند توليدشــان در يك جا خريداري مي شود و در 
همان جا مبالــغ نقد دريافت مي كنند. ايــن نماينده مجلس 
معتقد اســت كه علاوه بر مديريت در اين زمينه لازم است يا 
صنايع تبديلي را در تشــكل فراهم كنند يا اينكه بازار مصرف 
داخلي و خارجي را گسترش دهند تا كشــاورزان درصورت 
محدوديت مجبور نباشند محصولشــان را در اختيار دلالان 

قرار دهند. به گفته مرادزهي دلالي معضلي است كه هميشه 
به پيكره كشاورزي ما آسيب زده و اگر مي خواهيم اين مشكل 
برطرف شــود تعاوني هايي براي حمايت از كشــاورزان بايد 
تشكيل شود كه علاوه بر آن دولت هم حمايت هاي لازم را از 
بخش كشاورزي انجام دهد و محصولات را با قيمت تضميني 

خريداري كند. 

   نوسان قيمت، تهديدی براي امنيت غذا
 به گفته عضو كميسيون كشــاورزي، آب و منابع طبيعي در 
كشور ما نوسانات قيمت محصولات كشاورزي بسيار ملموس 

است، چنانچه برخي محصولات هستند كه به سه برابر قيمتي 
كه از توليد كننده خريداري شده در فروشگاه ها عرضه مي شوند 
و به دســت مصرف كننده مي رســند. وي با تاكيــد بر اينكه 
نوسانات و افزايش غيرمنطقي قيمت ها نه به سود توليد كننده 
و نه مصرف كننده است، مي گويد: تنها كساني كه از نوسانات 
قيمت ها سود مي برند، واسطه ها هستند بنابراين بايد مسئولان 
در جهت كاهــش فاصله قيمت ها و تنظيــم بازار محصولات 
كشــاورزي قدم بردارند كه تعاوني ها در اين زمينه مي توانند 
نقش موثري داشــته باشــند. عضو هيات رئيسه فراكسيون 
صنايع غذايي مجلس شوراي اســلامي با تاكيد بر نقشي كه 

تشكل هاي توليد مي توانند در راستاي كاهش ريسك و بهبود 
توليد و جلوگيري از نوســان قيمت ها داشــته باشند، معتقد 
است: بايد راه اندازي اين تشكل ها در دســتور كار مسئولان 

حوزه كشاورزي قرار گيرد.

   ضرورت كاهش ريسك توليد
عضو هيات رئيســه فراكســيون صنايع غذايي مجلس نيز با 
تاكيد بر ايجاد ســازوكارهاي لازم براي كاهش ريسك توليد 
مي گويد: نوســانات و افزايش قيمت محصولات كشاورزي با 
كاهش قدرت خريد مردم و همچنين تــوان توليدكنندگان 

براي توليد، امنيت غذايي جامعه را تهديد مي كند. هدايت ا... 
مير مرادزهي با يــادآوري نقش و جايگاه بــا اهميت بخش 
كشــاورزي در تامين امنيت غذايي مردم، تاكيد مي كند: سه 
اصل از قانون اساسي به نوعي بر امنيت غذايي و لزوم رسيدن 
به خودكفايي در توليد محصولات غذايي و اساســي كشــور 
تاكيد دارد كه بايد اين قوانين مورد توجه مسئولان قرار گيرد. 
نماينده مردم شهرستان هاي ســراوان، سيب و مهرستان در 
مجلس شوراي اسلامي معتقد است كه در حالي كه در قانون بر 
حمايت از توليد و دستيابي به خوداتكايي در توليد محصولات 
استراتژيك تاكيد شده است، گاها مسئولان واردات را بر توليد 

تعاوني ها در تنظيم بازار محصولات كشاورزي نقش موثري ايفا مي كنند

نوسان قيمت؛ تهديدي براي امنيت غذايي
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گردشگری

ايران اين روزها با امواج خوشايند افزايش گردشگران 
رو به رو اســت. تغيير ادبيات دولت بــا جهان، فضاي 
مثبت بين المللي حاكم بر مذاكرات هسته اي و تغيير 
نگاه به صنعت گردشگري در دولت يازدهم به تدريج 
به بار نشسته و تاثير خود را با افزايش آمار گردشگران 
خارجي آشكار مي كند، به  طوري كه براي نخســتين بار پس از وقوع انقلاب 
اسلامي تراز گردشگري مثبت شده و آمار ورود گردشگر به كشورمان از آمار 
خروج گردشگر پيشي گرفته است. گردشگري در ايران شكوفا شده و با توجه 
به اين موضوع انتشار گزارش  در رسانه هاي خارجي درباره رشد گردشگري 
ايران و لزوم توجه گردشــگران دنيا به اين مقصد تــازه ديگر چيز عجيب و 

تازه اي نيست. 
جان سيمپســون، گزارشــگر روزنامه »ديلي تلگراف« و خبرنگار مشــهور 
انگليسي و ســردبير بخش جهاني بي بي سي اســت. وي كه در طول دوران 
خبرنگاري خود به بيش از ۱۲۰  كشــور جهان مســافرت كرده، در گزارشي 
مفصل و با حســرت، ايران را جذاب ترين كشور روي كره زمين معرفي كرده 

است. 
گزارشــگر تخصصي حوزه 
سفر و گردشــگري روزنامه 
»ديلــي تلگــراف«، با توجه 
بــه نزديــك شــدن فصل 
تعطيلات سال نوي ميلادي 
در ابتــداي گــزارش خــود 
نوشته اســت: »درست است 
وقتي پاي تعطيلات به ميان 

مي آيــد موضــوع 

سفر به شــكلي افراطي دغدغه شــب و روز من مي شــود. همه داستان ها و 
چيزهايي كه از من درباره اقامت دو هفته اي در دوبي يا مالديو را شــنيده ايد 
فراموش كنيد؛ لطفا از كنار كشــوري كــه مي خواهم آن را بــراي گذراندن 
 يك تعطيلات فوق العاده به شــما معرفي كنم بي اعتنا رد نشــويد؛ منظورم
 ايران است.«سيمپسون در ادامه نوشته است: »بســيار خب! من از ايران نام 
بردم و حالا شــما به فكر جمعيتي از مردان و زنان خشــمگين و سياه پوش 
مي افتيد كه مدام فرياد »مرگ« ســر مي دهند؛ به ياد سنگسار مي افتيد. اين 
مسائل به همان قوت و احتمالي در ايران وجود دارند كه مثلا شما ممكن است 
در آفريقاي جنوبي ربوده شــويد يا در آمريكا به طور تصادفي و به ضرب گلوله 
كشته شويد ) احتمالا اشــاره نويســنده به تيراندازي هاي مرگبار در مدارس 
آمريكاست(. اين مسائل هنجارهاي اجتماعي نيستند. آنها تنها اخباري هستند 
كه امثال من آنها را در گزارش هاي خبري مــان مي گنجانيم! پس بياييد از نو 

شروع كنيم«

  اينجا عربستان نيست

آنچه به ظاهر توجه اين گزارشــگر انگليســي را به خود جلب كرده، كشف 
حقيقت جامعه ايران است؛ حقيقتي كه از پيش فرض هاي ذهني او و بسياري 

از مردم اروپا فاصله زيادي دارد. 
 گزارشگر روزنامه »ديلي تلگراف« در ادامه گزارشــش، ايران را با عربستان 
سعودي مقايسه مي كند. او نوشته اســت: »اينجا عربستان سعودي نيست، 
زنان مي توانند رانندگي كنند و در كســب وكار مشــاركت داشــته باشند... 
يك غربي تا زماني كه معقول رفتار كند و لباس بپوشــد، به هيچ وجه با جبر 
و برخوردي مواجه نمي شود.«اين گزارشگر انگليســي مي نويسد: »من اين 
موهبت را ســال ها پيش و در دهــه 8۰ ميلادي درك كــردم؛ زماني كه به 
 خود جرأت دادم و براي پوشــش تظاهــرات ضدانگليســي در تهران راهي 

خيابان ها شدم. 
آن زمان، خيلــي جوان  تر بودم و يــك تصويربردار مهربان و مســن نيز مرا 
همراهي مي كرد. جمعيت فراوان بود و همه شعار مي دادند: »مرگ بر تاچر«. 
از تصويربردارمان خواستم كه از يك ديوار كوتاه بالا برود و از من در حالي كه 
درون اين جمعيت خشــمگين راه مي روم، تصويربرداري كند. در اين هنگام 
»جان« با نگاهي آشفته رو به جمعيت به من گفت: »واقعا فكر مي كنم كه 
الان موقعش نيست اين كار را انجام دهي.« اما من يادم 
بود كه قبلا يك خبرنگار آمريكايي نظير چنين كاري 
را انجام داده است. به همين خاطر به دل جمعيت 

زدم و به آنها پيوســتم؛ لبخند مي زدم و به آنها توضيح مي دادم كه من يك 
انگليســي ام! آنها هم راه را براي من باز مي كردند، به من دســت مي دادند و 

اداي احترام مي كردند!«

  اصفهان نيمه بهتر جهان است
گزارشگر تخصصي سفر و گردشــگري روزنامه »ديلي تلگراف« انگليس كه 
يكي از روزنامه هاي تيراژ بالا و پر مخاطب در اروپا محسوب مي شود خطاب 
به گردشگران سرتاسر جهان، به ويژه گردشــگران اروپايي و حتي انگليسي، 
كه ســال ها با پيام هشدار ســفر به ايران از ســوي وزارت امور خارجه خود 
مواجه بوده اند، مي نويســد: »اگر يك روز عصر را در گوشــه و كنار اصفهان 
سپري كنيد، شهر بي نظير و بي رقيب شــاه عباس و زاينده رود با نمايي دور 
از تپه هاي بنفش رنگ زاگرس در زير نور غروب آفتاب، بزرگ ترين مشــكل 
تان تنها »نه« گفتن به مــردم مهرباني خواهد بود كــه در پارك ها و باغ ها 
 بساط پيك نيك شــان را پهن كرده اند و مدام از شــما دعوت مي كنند كه به 
آنها بپيونديد.«او در بخش ديگــري از گزارش خــود در وصف اصفهان كه 
يكي از پر بازديدكننده ترين شــهرهاي ايران محســوب مي شــود، نوشته 
اســت: ايراني ها مي گوينــد »اصفهان، نصــف جهان«؛ وقتي شــما هم در 
اين شــهر باشــيد و در حياط هتل عباســي بنشــينيد و چاي بنوشيد آن 
 وقت فكر مي كنم كه شــما هم قبول كنيــد و بگوييد كه »بلــه اما اصفهان

آن   

فضای جهانی برای سفر به ایران مثبت است

تصوير چشم نواز گردشگري در قاب دولت يازدهم

گزارش از دو روستا كه مكان آدمك هاي سنگي هستند

ورديج و واريش؛ بهشت گمشده اي نزديك تهران
اين روزها با افزايش و گســترش روزافزون آلودگي هوا در 
شــهرهاي بزرگ، بيش از پيش نياز است از زندگي شهري 
و هواي آلوده آن هرچند كوتاه دور شــد و قدم در طبيعت 
پاك روستا گذاشــت؛ جايي كه بشود آسمان آبي را تماشا 
كرد و با خيال آســوده نفس  عميق كشيد تا ريه ها از هواي 
پاك و باطراوت پر شود. اگر دنبال چنين جايي مي گرديد، روستاهاي ورديج 
و واريش در دل كوه هاي شــمال غرب تهران، جايي است كه بايد بار سفر را 
بســت و در يك روز آخر هفته به همراه خانواده يا دوستان، راهي آنجا شد. 
در غربي ترين نقطه شــهر تهران و در امتداد جاده اي كوهستاني و پيچ در 
پيچ، دو روســتاي كوچك و آرام در دل كوه هاي البرز مياني قرار گرفته اند 
به نام های ورديج و واريش. روســتاهايي كه فارغ از همهمه و شلوغي شهر 
تهران، ساكت و آرام در دل كوهســتان البرز جاخوش كرده  اند. دسترسي 
به اين روســتاها از طريق اتوبان تهران-كرج و از بالاي وردآورد امكان پذير 
است. از بالاي محله وردآورد، جاده اي آسفالته و پيچ در پيچ به سبك و سياق 
جاده امامزاده داود، در امتداد رودخانه و دره اي عميق به روســتاي ورديج و 
پس از آن به واريش منتهي مي شود. بهترين زمان براي بازديد از اين منطقه 
فصل بهار، خصوصا ارديبهشت اســت چراكه در اين موقع از سال، باغ هاي 
ورديج و واريش با شــكوفه هاي زيباي گيلاس و آلبالو يكدست سفيدپوش 
شــده و مناظري بديع از طبيعت دلنشــين بهار را به نمايــش مي گذارند. 
 ارتفاع روستاي ورديج از ســطح دريا يك هزار و 850 متر و ارتفاع روستاي 

واريش، 2 هزار و 250 متر است. 

  ورديج؛ روستاي آدمك  هاي سنگي!
وارد جاده ورديج و واريش كه مي شويد، پس از حدود 12 كيلومتر رانندگي در 
پيچ و خم جاده، به ورودي روســتاي ورديج در سمت راست جاده مي رسيد. 
تابلويي با عنوان »خيابان شــهيد ورديجي« نشــانه ورودي روستاست. 
روســتا به جاده نزديك اســت و حدود 500 متر پايين تر قرار دارد. اگر در 
بهار- فصل رويش شــكوفه هاي گيلاس- به اين منطقه برويد، در نخستين 
نگاه، مجذوب زيبايي و آرامش روســتا در انبوهي از باغ ها و شــكوفه هاي 
گيلاس مي شــويد. طراوت و آرامش ورديج در اين فصل هــر بيننده ای  را 
وسوسه مي كند كه سري به روســتا زده و زيبايي هاي آن  را از نزديك لمس 
كند. در اطــراف ورديج مي توانيــد ديدني ترين تابلوهاي سنگ تراشــي 
طبيعت را مشــاهده كنيد. روســتايي كه در اطراف آن، هنرنمايي طبيعت 
در فرسايش ســنگ ها و خلق مجسمه هاي بادســاخته به چشم مي خورد. 
اشكالي كه بيش از هر چيز جمجمه انسان و بدن جانوران وحشي را برايتان 
تداعي خواهند كرد. اينجا قلمرو فرمانروايي آدمك هاي ســنگي اســت 
 و به عقيده خيلي ها شــاهكاري از طبيعت اســت. يــك نگارخانه طبيعي 

و مسحوركننده! 

  پيش به سوي واريش
پس از ورديج، با پشت سر گذاردن چند پيچ تند و پرشيب، حدود 4 كيلومتر 
بالاتر در نهايت به انتهاي راه و روستاي واريش مي رسيد؛ روستايي كوچك و 
آرام در دل طبيعت بكر كه دور تا دور آن  را كوه ها احاطه كرده اند. بافت روستا 
تقريبا مجتمع است و از ساخت و ســاز- به آن شدت كه در ساير روستاهاي 
اطراف تهران به چشم مي آيد- خبري نيست. به گفته اهالي، جمعيت واريش 
در فصول گرم سال به حدود 40 خانوار مي رسد اما در زمستان اين جمعيت به 
كمتر از 15 خانوار- كه جمعيت ثابت روستا هستند- تقليل مي يابد. روستاي 
واريش از باغ هاي گيلاس زيادي برخوردار نيست اما همان باغ هاي نه چندان 
وسيع، در بهار و تابستان جلوه و طراوت خاصي به طبيعت كوهستاني روستا 
مي بخشد. آب آشاميدني روســتا از چشمه هاي بالادست تامين مي شود كه 
توسط لوله به روستا منتقل شده است. بنا به گفته بوميان محلی در تابستان و 
زمستان، روستا با كمبود و مشكل تامين آب آشاميدني مواجه است. چشمه 
آبي هم در پايين روستا و در مجاورت دره قرار دارد كه در فصول پرآب مي توان 

از آن بهره برد. روســتاي واريش چندان بزرگ نيســت و بافت آن تقريبا 
به طور كامل، جديد و نوساز اســت اما اگر در زمستان خصوصا روزهايي 

كه تازه برف باريده باشــد، به واريش برويد، كوچه هاي خلوت و آرام 
واريش، آرامش وصف ناپذيري را به شــما هديه مي كنند كه شايد 
روزها و ماه ها در جست وجويش بوده ايد؛ آرامشي كه محال است 
بتوانيد در كوچه و خيابان هاي شهر آن را بيابيد. اگر در زمستان 
عازم واريش شويد، لذت قدم گذاشتن روي برف هاي پا نخورده 
در كوچه هاي خلوت واريش، حس دلپذيري اســت كه شــايد 
 در يك صبح دل انگيز زمســتاني نصيب شما شود، آنچنان كه 

ما تجربه كرديم. 
اگر اهل كوهنوردي يا پياده روي هســتيد روستاي واريش 
يكي از مســيرهاي صعود به قله پهنه ســار )پهنه حصار يا 
گندم چال( به ارتفاع 3 هزار و 400 متر اســت. مسير صعود 
به قله، از بالاي روســتا و از طريق جاده اي است كه در جهت 
شــمال شــرق امتداد دارد. اين جاده در حدود نيم ساعت 
با شيب ملايم ارتفاع مي گيرد و ســپس در ادامه با يك راه 
پاكوب به سمت ارتفاعات پهنه سار امتداد مي يابد. اگر اهل 
پياده روي و قدم زدن در مســير هاي بكر و خلوت هستيد، 
اين جاده گزينه خوبي براي تجربه يك پياده روي دلچسب 
و سبك براي شــما خواهد بود. با توجه به هموار بودن راه و 
شيب نســبتا ملايم آن، اين برنامه در قالب يك پياده روي 
خانوادگي نيز قابل اجراست. با ادامه مسير )پس از حدود يك 
ساعت پياده روي از روستا( به دشت كوچكي مي رسيد كه در 
بهار و تابستان سرسبز و در زمستان ها يكدست سفيدپوش 

است. ارتفاع متوسط اين دشت از سطح دريا حدود 2 هزار و 500 متر و اختلاف 
 ارتفاع آن با روســتا 250 متر است. اهالي به اين  دشــت و محدوده آن، سر

چشمه مي گويند.

  هزينه تور ورديج و  واريش
تور يك روزه منطقه ورديج به همراه بازديد 

از ســنگ هاي آذريــن و كو هپيمايي 
سبك از روســتاي واريش تا دشت 
پهنه ســار اســت. هزينه براي هر 
نفــر 50 هــزار تومان و شــامل 
 هزينه رفت و برگشــت، صبحانه 

و ناهار است. 
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استان ها

مدیر منطقه 10 شهرداری اصفهان خبر داد:
احداث زیرگذر محله حصه با 
۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار در 

سال جاری
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، محمد صیرفی نژاد  در نشست خبری 
با اصحاب رسانه با اعلام این خبر گفت: منطقه 
۱۰ با ۱۷ محله و مساحت ۲ هزار و ۱۶۴ هکتار 
و جمعیتی بالــغ بر ۲۱۰ هزار نفــر، دومین 

منطقه شهر از حیث جمعیت است.
او افزود: طول معابر اصلــی ۹۰ و طول معابر 
فرعی منطقه ۳۶۰ کیلومتر اســت که هزینه 
قابل توجهی را از نظر نگهداری، نظافت و… 
برای منطقه ایجاد می کند. همچنین منطقه 
۱۰ از ۲۰۰ هیــات مذهبی، ۱۰۰ مســجد، 
۶ امامزاد، ۵۰ کانون ثبت شــده، ۶ ورزشگاه 
متعلق به شــهرداری، ۶ فرهنگسرا، ۵ سالن 
مطالعه، یک خانه کودک و یک باغ بانوان به نام 

طلوع برخوردار است.
او خاطرنشــان کرد: منطقه ۱۰ حدود ۲۲۲ 
هکتار بافت فرسوده دارد، سرانه فضای سبز 
آن ۱۲ مترمربع است و از ۱۵۰ پارک محلی 

و ۱۵ کیلومتر مادی و انهار برخوردار است.
مدیر منطقه ۱۰ شــهرداری اصفهان یکی از 
بزرگ ترین پروژه های عمرانی شــهر در سال 
گذشــته را احداث میدان شــش راه واقع در 
منطقه ۱۰ دانســت و گفت: این پروژه با ۶۰ 

میلیارد تومان اعتبار، تملک و احداث شد.
او افزود: در سال گذشــته همچنین با کمک 
خیرین در زمینی به متراژ ۲۶ هزار مترمربع 
در مجاورت محله حصه، یــک پارک محلی 
احداث شد که نقش مهمی در افزایش نشاط 

اجتماعی این منطقه دارد.
او اضافه کــرد: احداث خیابــان ۵۰۰ متری 
کوشــش با ۵ میلیارد تومان اعتبار، احداث 
میدان مدرس، احداث پل فرسان که تا پایان 
خردادماه امســال به بهره برداری می رسد و 
توسعه فاز نخست باغ بانوان طلوع با ۵ میلیارد 
تومان اعتبار از دیگر اقدامات انجام شــده در 

این منطقه بوده است.
صیرفی نژاد با بیان اینکه احــداث دو پروژه 
در محله گرکان شــامل احداث یک خیابان 
حدفاصل بزرگراه فرودگاه تــا محله گرکان 
و احداث پارک گرکان بــا حدود ۲۰ میلیارد 
تومان اعتبــار، از دیگــر  پروژه های محرک 
توســعه در منطقه ۱۰ بوده است، اظهارکرد: 
احداث خط کلکتور آب با ۱۶ میلیارد تومان 
اعتبار، احــداث پارکی در محلــه هفتون و 
احداث ورزشــگاهی در مجاورت این پارک با 
۶ میلیارد تومان اعتبار نیز در سال گذشته در 

منطقه ۱۰ انجام شده است.
او با اعلام اینکه رسیدگی به محله های حصه، 
مصلی و اطشاران در دستور کار مدیریت این 
منطقه برای ســال جاری قــرار دارد، گفت: 
احداث زیرگذر محله حصــه با ۴۰۰ میلیارد 
تومان اعتبــار، ادامه احداث پــارک حصه با 
۱۰ میلیارد تومان اعتبــار و احداث خیابان 
اطشاران با ۴۰ میلیارد تومان اعتبار ازجمله 
پروژه های شاخص منطقه در این زمینه است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی ایلام:
امکان واگــذاری ۲۷۵ خدمت 
دولتی به بخش خصوصی در ایلام

ایلام- رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
ایلام گفت: ۲۷۵ خدمت یــا فعالیت در ۱۷ 
دستگاه دولتی قابلیت واگذاری یا مشارکت 

با بخش خصوصی را دارد.
امین دوســت محمدی اظهار داشت: از این 
تعداد خدمت تاکنون ۱۱۲ مورد آن به بخش 

خصوصی برون سپاری شده است.
وی افزود: واگذاری این خدمات و فعالیت ها 
به بخش خصوصی موجــب کاهش ۸۵۲ نفر 
نیروی انســانی در بخش دولتی و اشــتغال 
 افــراد جویــای کار در بخــش خصوصــی 

شده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
ایلام یادآور شد: جهاد کشاورزی با ۱۴۴ مورد 
بیشترین خدمت و فعالیت را برای واگذاری به 
بخش خصوصی دارد که از این تعداد تاکنون 
۱۵ مورد آن با واگــذاری به بخش خصوصی 

برون سپاری شده است.
به گفتــه دوســت محمدی، واگــذاری این 
خدمــات و فعالیت ها به بخــش خصوصی 
موجــب صرفه جویــی ۴۸۲ هــزار و ۲۳۲ 
 میلیون ریــال هزینــه برای دســتگاه های 

دولتی می شود.

اخبار

مدیر شرکت خطوط لوله و 
مخابرات نفت شمال یکی 
از مهمترین دستاوردهای 
ایــن منطقــه در دولــت 
سیزدهم را اتصال ۲ نیروگاه 
شمال کشور به شــبکه خطوط لوله نفتی صنعت 

انتقال نفت برشمرد.
محمدمهدی جامعی با اشاره به اقدامات و تلاش های 
انجام شده در دو سال گذشــته در راستای اعتلای 
بیش از پیش صنعــت انتقال نفــت، ماحصل این 
تلاش ها را اســتمرار فرآیند تولید و انتقال بی وقفه 
فرآورده های نفتی مورد نیاز مــردم و صنایع در دو 

استان مازندران و گلستان اعلام کرد.
وی افزود: در راس همه اقدامات انجام شــده در دو 
و نیم سال گذشــته، اجرای دو پروژه جهت اتصال 
نیروگاه های شهید ســلیمی نکا و آذرخش استان 
گلستان به شبکه سراسری خطوط لوله فرآورده های 
نفتی کشور بوده است که تماما با طراحی، اجرا و بهره 
برداری مهندسان جوان و کارکنان باتجربه منطقه 
شمال و با بکارگیری تجهیزات تولیدی شرکت های 

دانش بنیان و ساخت داخل به اجرا درآمده است.
به گفته جامعی، پس از اجرای پروژه سوخت رسانی 
به نیروگاه شهید ســلیمی در سال ۱۴۰۱ ، در سال 
جاری نیز احداث خط لوله ۳ کیلومتری فشارشکن 
علی آباد- نیروگاه آذرخــش، به قطر ۸ اینچ، اعتبار 
۴۰۰ میلیارد ریال و ظرفیت انتقال ۷ میلیون لیتر 
نفــت گاز در روز، از دیماه در دســتور کار منطقه 
شمال قرار گرفت و هم اکنون این پروژه در مراحل 

پایانی قرار دارد.
مدیر منطقه شــمال خاطرنشــان کرد: با اجرای 
این پروژه دســتاوردهای بســیار خوبی را شامل 
کاهش ترافیک جــاده ای با توقف تــردد ۲۰ هزار 
کامیون نفت کش در ســال، حفظ محیط زیست، 
پیشــگیری از خطرات زیســت محیطی و حوادث 
ترافیکی و از همه مهمتر پیشگیری و توقف قاچاق 

سوخت خواهیم داشت. وی با اشاره به تداوم تلاش ها 
برای تکمیل دقیق و ســریع پروژه نیــروگاه برق 
آذرخش علی آباد، افــزود: همکاران مــا در قالب 
تیم های فنی، حتی در ایام نوروز امسال نیز با انجام 
مراحل لوله گذاری و ریســه، جوشــکاری، تست 
جوش، اعمال پوشش ضدخوردگی و سایر اقدامات 
فنی به فعالیت خود ادامــه دادند تا بتوانیم پروژه را 
 براساس برنامه از پیش تعیین شده به اتمام رسانده 

و تحویل دهیم.
جامعــی از انتقال بیــش از ۸ میلیارد لیتــر انواع 
فرآورده های نفتی تولیدی پالایشگاه های کشور به 
مبادی مصرف و انبارهای ذخیره سازی در شهرهای 
ساری، گرگان و گنبد طی ۲ سال گذشته خبر داد 
و افزود: از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تاکنون بیش از ۶۴ 
میلیون لیتر نفت گاز مورد نیاز نیروگاه شهید سلیمی 

نکا، به این واحد صنعتی انتقال و تحویل داده شد.
مدیر منطقه شــمال با اشــاره به اهمیــت تامین 
فرآورده های نفتی مــورد نیاز مردم اســتان های 
مازندران و گلستان و نیز مســافران نوروزی شمال 

کشور، گفت: با آماده باش ۲۴ ساعته همکاران شاغل 
در ۷ مرکز انتقال نفت، فشارشکن و تاسیسات نفتی، 
حدود ۴۰۰ کیلومتر خطوط لوله و نیز ۲۰ ایستگاه 
مخابراتی از ۱۵ اسفند سال گذشته تا ۱۵ فروردین 
امسال در مجموع بیش از ۴۲۸ میلیون و ۵۹۸ هزار 
لیتر انواع فرآورده های نفتی به استان های مازندران 
و گلستان منتقل شد که این رقم در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشــته بیش از ۲۲ درصد افزایش را 

نشان می دهد.
جامعی با اشــاره به تلاش شــبانه روزی و جهادی 
پرسنل این منطقه در اجرای سیاست های صنعت 
انتقال نفت کشور گفت: یکی از وظایف تعیین شده 
در سال گذشته صرفه جویی در هزینه های اجرایی و 
مصرف بهینه منابع و اعتبارات قرار دادیم، به همین 
منظور در پروژه های بزرگ منطقه در ســال جاری 

برنامه ریزی های لازم انجام و اجرا شد.
به گفته وی در پروژه های مختلف منطقه شــمال، 
شــامل پروژه نیروگاه علی آباد، فیبر نوری مغانک 
- ســاری، تعمیر ولوها، تعویض بانک های باطری، 

پروژه تزریق گاز ازت به لوله بای پس تقاطع  تجن 
و .... بیش از ۶۰۰ میلیــارد ریال در هزینه ها صرفه 

جویی انجام شده است.
جامعی یکــی از اقدامات مهم منطقه شــمال در 
ســال های اخیر را توجه اساســی بــه مقوله مهم 
مســئولیت اجتماعــی در قبال محیط زیســت، 
همجواران، همکاران و عموم مردم کشــور دانست 
و خاطرنشان کرد: انجام ده ها مورد اقدامات مرتبط 
با مســئولیت اجتماعی به ویژه مشارکت جدی در 
رفع اختلال از ۶۰ جایگاه سوخت توسط متخصصان 
منطقه شمال در قالب ۷ تیم عملیاتی واکنش سریع 
 ، IT با تخصص های مختلف مخابرات، الکترونیک و
گسترش فضای سبز با کاشت ۹ هزار نهال درخت 
مثمر و غیرمثمر در مراکز تابعــه منطقه، برگزاری 
دوره های آموزشــی برای همکاران، امدادرسانی و 
نجات هموطنان در بلایــای طبیعی و کمک های 
لجستیکی به کشاورزان و روستائیان مجاور خطوط 

تنها بخشی از این اقدامات بوده است.
محمدمهدی جامعی مدیر منطقه، یکی از برنامه های 
مهم صنعت انتقال نفت را در کنار وظایف اصلی آن 
یعنی انتقال ایمن و مستمر نفت خام و فرآورده های 
نفتی، تقویت خودکفایی در زمینه طراحی و ساخت 
تجهیزات صنعتی دانست و گفت: از جمله اقدامات 
انجام شده طی دو ســال گذشته طراحی و ساخت 
 Aspirating( دســتگاه آشکارســاز دود مکنده
Smoke Detector( و طراحی دســتگاه نشت 
یاب خطوط لوله نفتی با بهره گیری از زیرســاخت 
های مخابرات صنعتی توسط مهندسان واحدهای 
عملیاتی و ابزاردقیق منطقــه از جمله این اقدامات 

پژوهشی بوده است.
وی این منطقه را کارگاهی بزرگ از اقدامات فنی و 
عملیاتی با تلاش مهندسان متعهد، جوان، باانگیزه 
و با تجربه دانست و افزود: علاوه بر موارد گفته شده 
اقدامات بســیار خوبی در زمینه های آزادسازی و 
تسطیح حریم خطوط، مقاوم سازی و ایمن سازی 
لوله های نفتی و مخابرات صنعتــی و ... نیز انجام 

شده است.

مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت شمال خبر داد:

سوخت رسانی به 2 نیروگاه شمال کشور در دولت سیزدهم

پیشــرفت فیزیکی ۸۰ درصدی 
بزرگترین پروژه مدیریت شهری 

شمالغرب کشور در اردبیل
شــهردار اردبیــل از پیشــرفت فیزیکی ۸۰ 
درصدی پل بســیج در طی یکسال خبر داد 
و گفت: سرعت و کیفیت در این پروژه زبانزد 

شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــهرداری 
اردبیــل، محمــود صفری بــا بیــان اینکه 
پروژه پل بســیج به عنــوان بزرگترین پروژه 
مدیریــت شــهری شــمالغرب کشــور به 
لحــاظ ســرعت در عملیات اجرایــی زبانزد 
شــده اســت، اظهار کرد: طی روزهای اخیر 
جمعــی از اعضای شــورای شــهر زنجان و 
مســئولان شــهرداری زنجان جهت بازدید 
از ایــن پروژه بــه اردبیل آمدند که ســرعت 
 و کیفیت طــرح مورد توجــه میهمانان قرار 

گرفت.
 وی با بیان اینکه پل بسیج با احتساب رمپ ها 
و لوپ ها به طول ۸ کیلومتر اســت ادامه داد: 
پل بســیج بعد از ۱۱ ماه به پیشرفت فیزیکی 
۸۰ درصد رسیده است و عملیات عمرانی در 
این طرح به صورت شــبانه روزی ادامه دارد. 
تلاش می کنیم تا پل بسیج، شهریور ماه زیربار 

ترافیک برود.
 شــهردار اردبیل بیان کرد: این پل متشکل 
از ۴ تقاطع غیرهمســطح به صورت روگذر و 
 زیرگذر و همچنیــن دارای ۴ لوپ و ۲۰ رمپ

 است.
 صفــری بــا اشــاره بــه تقاطع هــا اضافه 
ل اعتبــار در نظــر گرفتــه  : ک د ر ـ ـ ک
 بــرای پــروژه پــل بســیج ۷۰۰میلیــارد

 تومان است.
 وی در ادامــه با اشــاره به ســایر پروژه های 
مدیریت شــهری نیز گفت: تمــام پروژه ها 
در نقــاط مختلــف شــهر در حــال انجام 
بوده و تمــام تلاش شــهرداری و شــورای 
شــهر تزریق بــه موقــع اعتبــارات جهت 
 ســرعت در عملیــات عمرانــی پروژه هــا 

است.

در ســال 1۴۰۲ بیش از ۴9 هزار 
مشترک در استان اصفهان از نعمت 

گاز طبیعی بهره مند گردیدند

به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز 
ایــران، ابوالقاســم عســکری مدیرعامــل 
ز اســتان اصفهــان گفــت:  شــرکت گا

 امروزه حامل های انرژی به ویژه گاز طبیعی 
نقــش موثری در توســعه و رفــاه اقتصادی 
خانوارها دارد و به همین منظــور با همت و 
تلاش های انجام شــده در این شــرکت در 
ســال ۱۴۰۲، بیش از ۴۹ هزار مشــترک در 
واحدهای تولیدی، صنعتی، تجاری، خانگی، 
 آموزشــی و عمومی از نعمــت گاز بهره مند 

شدند.
وی، افــزود: در همیــن مدت،بیــش از 
۷۰۹ کیلومتر شــبکه فــولادی و پلی اتیلن 
اجرا،  بیــش از ۱۴ هــزار و ۱۰۰ انشــعاب 
و ۸۱ ایســتگاه تقلیــل فشــار در ســطح 
 اســتان پهناور اصفهان نصــب و راه اندازی

 شده است.
عســکری گفت: کمــک به چرخــه تولید و 
اقتصاد یک وظیفــه مهم بــوده و به همین 
منظــور بــه بیــش از ۵ هــزار و ۵۰۰ واحد 
تولیــدی، صنعتــی، تجــاری و عمومــی و 
۴۳ هزار و ۵۰۰ مشــترک خانگی شــهری 
 و روســتایی گازرســانی صــورت گرفتــه

 است.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان بیان 
داشــت: درحال حاضر ۱۱۴شــهر و بیش از 
۱۵۰۰ روســتا و مکان مزرعــه و بیش از ۲۰ 
هزار واحد تولیدی و صنعتی در سطح استان 
پهنــاور اصفهــان از نعمــت گاز برخوردار 
هســتند و ماموریت و رســالت این شرکت، 
تامین ایمن و پایدار گاز مشــترکین خانگی، 
 تجاری، صنعتــی و نیروگاهی این اســتان 

پهناور است.

اخبار

روح الــه عبدالعلی زاده – تبریــز ؛مدیرکل راه و 
شهرسازی آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه اجازه 
دســت درازی به اراضی خلعت پوشــان دانشگاه 
تبریز را نخواهیم داد، تاکید کــرد: هنوز پرونده 
تغییر کاربری اراضی خلعت پوشان به کمیسیون 
ماده پنج استان نرسیده است و با توجه به شرایط 
پیش آمده به عنوان دبیر کمیســیون ماده پنج 
اعلام می کنم که فعلًا این موضوع متوقف شده و 
مسکوت خواهد ماند تا بررسی های بیشتری درباره 

آن صورت پذیرد.
به گزارش خبرنگار ما از تبریز، سید احمد موسوی 
در واکنش به مطرح شــدن تغییر کاربری اراضی 

تاریخی خلعت پوشــان توسط دانشــگاه تبریز 
توضیح داد: هیچ تغییر کاربری در اراضی خلعت 
پوشان اتفاق نیفتاده اســت و کاربری فعلی این 
اراضی آموزشی و در اختیار دانشگاه تبریز است. 
وی ادامــه داد: دانشــگاه تبریز بر اســاس قانون 
جهش تولید مسکن و توافق وزیران مربوطه این 
درخواست را داده و می خواهند بخشی از اراضی 
خلعت پوشان را جهت تامین مسکن اعضای هیئت 

علمی و کارکنان دانشگاه تغییر کاربری دهند.
موســوی تاکید کرد: به هیچ عنوان اجازه دست 
درازی بــه محــدوده تاریخی خلعت پوشــان را 
نخواهیم داد. ما معتقدیم هــر طرحی برای این 
منطقه بایــد طرحی جامع باشــد. وی ادامه داد: 
عمده اراضــی خلعت پوشــان نمی تواند کاربری 
مسکونی، تجاری یا آموزشی داشته باشد، چرا که 
علاوه بر قرار گرفتــن در محدوده تاریخی خلعت 
پوشان، بیشتر این اراضی دارای عوارض طبیعی 
تند بوده و برای کاربری گردشــگری و فرهنگی 

مناسب است.
مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان شرقی در ادامه 
تاکید کرد: البته مــا مخالف تغییر کاربری اراضی 

خلعت پوشان هســتیم، چرا که این اراضی جزو 
ذخایر شهر تبریز است و تا بنده در مسئولیت خود 
هستم، اجازه »بتن شهر«سازی در این منطقه را 

نخواهم داد.
موســوی ادامه داد: در این منطقــه باید طرحی 
اجرا شــود که جامع بوده و به مرکزیت فرهنگی، 
گردشــگری و تاریخی تبریز غنا ببخشد و عموم 
مردم تبریز از آن بهــره مند شــوند. وی با بیان 
اینکه دانشــگاه تبریز بدون مجوز دولت و مصوبه 
کمیسیون ماده ۵ اجازه هیچ گونه تغییر کاربری 
و ساخت و ساز در این منطقه را ندارد، اظهار کرد: 
پس از رسانه ای شدن موضوع تغییر کاربری اراضی 
خلعت پوشــان، در جلســه مربوط به این بحث 
اعلام کردم بــا این نحوه تغییــر کاربری مخالف 
هستیم و حاضریم این اراضی را از دانشگاه تبریز 
تحویل گرفته و به نحو احسن طرح مناسبی در این 
منطقه اجرایی کنیم و در عوض به دانشگاه تبریز 
اراضی دیگری بدهیم. اگر این زمین ها به اداره کل 
راه و شهرسازی تحویل شــوند، پس از برگزاری 
مسابقه طراحی، بهترین طرح پیشنهادی انتخاب 
شده انتخاب می شــود تا اراضی تاریخی خلعت 

پوشــان تبریز با اجرای طرحی جامع و مناســب 
به محدوده تاریخی و فرهنگی تبریز اضافه شــده 
و مورد اســتفاده عموم مردم تبریز و گردشگران 

قرار بگیرد.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان شرقی در 
ادامه اضافه کرد: هنوز پرونده تغییر کاربری اراضی 
خلعت پوشــان به کمیســیون ماده پنج استان 
نرسیده است و با توجه به شــرایط پیش آمده به 
عنوان دبیر کمیسیون ماده پنج اعلام می کنم که 
فعلا این موضوع متوقف شــده و مسکوت خواهد 
ماند تا بررسی های بیشــتری درباره آن صورت 
پذیرد. موسوی تاکید کرد: اراضی خلعت پوشان 
ذخیره گاه راهبردی کلان شهر تبریز است و نباید 
در این اراضی شاهد ساخت و ساز متراکم معمول 

در تبریز باشیم.
وی ادامه داد: البته مخالــف تغییر کاربری بخش 
کوچکی از این اراضی برای تامین مسکن اعضای 
هیئت علمی دانشگاه تبریز نیستیم، اما باید اصول 
شهرسازی و حساسیت های فرهنگی و تاریخی در 
این رابطه رعایت شوند و یک طرح جامع برای این 

اراضی تدوین و اجرا شود.

عالیه رضوانی- معاون حقوقــی رئیس جمهورپس از 
بازدید از پارک علم و فناوری البرز در نشست خبری با 
خبرنگاران البرزی گفت: پارک علم و فناوری البرزنسبت 
به بسیاری از پارک های کشور ویژگی های برجسته تری 
دارد که در صــورت کمک و توجه به آن در راســتای 
جهش تولید با مشــارکت مردم به عنوان یک نمونه و 

الگو، می توان به بهبود وضعیت امیدوار بود.
محمد دهقان، پارک علم و فناوری البرز را مجموعه ای 
پرافتخار خواند و افزود: در نظر داریم این الگو به تمام 
کشور سرایت کند و در پایان سال جاری بتوانیم ادعا 
و افتخار کنیم که جهش تولید در کشور محقق شده 
اســت . وی در پاسخ به ســوالی در مورد متروی کرج 
اظهار کرد:در حوزه قطار شهری کرج اختلافاتی وجود 
دارد که ما در معاونت حقوقی ریاست جمهوری وظیفه 
حل اختلافات بین دستگاه ها را با نگاه مبتنی بر قانون و 
عدالت بر عهده داریم.البته بر اساس قانون، دستگاه ها 
نباید اختلافات خود را به قوه قضائیه منعکس کنند و 
موضوعات باید در دولت مطرح و حل شود که معاونت 

حقوقی در این زمینه در حال کار است.
معاون حقوقی رئیــس جمهور با تاکیــد بر ضرورت 
ساماندهی بانک ها گفت: در دولت سیزدهم طی اعلام 
رسمی، سه بانک ساماندهی یعنی ادغام یا منحل شدند 
و به اعتقاد من برخورد با بانک هایی که ســپرده های 
مردم را جمع آوری و ناترازی ایجاد می کنند، با خلق 
پول و نقدینگی به معیشت مردم لطمه می زنند و امور را 
به سمت غیرقانونی هدایت می کنند، از نان شب واجب 

تر است.البته بستر قانونی بدین منظور نیز فراهم شده 
و ما هم منتظر هستیم که زودتر این امر انجام شود که 
این اراده در دولت و ریاست جمهور وجود دارد و باید با 
هر مرجعی که با رفتار خود به معیشت مردم و اقتصاد 

کشور لطمه می زند، برخورد قاطع و قانونی انجام شود.
استاندار البرز نیز در پاسخ به سوالات خبرنگاران گفت: 
چند ایستگاه از قطار شهری کرج به طول حدود ۶ کیلومتر 
راه اندازی شده و تمام تلاش خود را بکار گرفته ایم تا به 
زودی ایستگاه متروی شهید سلطانی را راه اندازی و به 
خط ۵ متروی تهران متصل کنیم. البته اختلاف نظری 
در محل دپو یا محل توقف قطارهــا داریم که درصدد 
هستیم آن را درون مجموعه خود حل کنیم و از معاون 
حقوقی رئیس جمهور درخواســت شد به موضوع ورود 
کند. مجتبی عبداللهی با بیان اینکه حفاری، ریل گذاری 
و تأسیســات هر کیلومتر مترو بالغ بر یک هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان هزینه دارد،افزود: ۷ ایستگاه دیگر به زودی 

افتتاح و مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
عبداللهی اظهــار کرد: در حوزه شــرکت های دانش 
بنیان وضعیت خوبی داریم و در شاخص های مختلف 
رتبه چهار را به خود اختصاص داده ایــم و تعداد این 
شرکت ها از ۲۵۶ به حدود ۴۷۰ مورد رسیده است. در 
خصوص شرکت های دانش بنیان و کارخانه های نوآور 

و موضوعات مرتبط نیز اتفاقات خوبی افتاده و درصدد 
هستیم رتبه سوم کشور را کسب کنیم.

نماینده عالی دولت در اســتان البرز با اشاره به اینکه 
در حوزه اتباع برای نخستین بار سازمان اتباع خارجی 
در دولت و وزارت کشور شکل گرفته و برنامه مرتب و 
منسجمی برای ساماندهی آنها داریم،خاطرنشان کرد: 
حدود ۴۸ هزار اتباع جمع آوری و بیش از ۳۰ هزار نفر 
از آنها طرد شده اند. ضمن اینکه همه استان ها از جمله 
البرز موظف هستند اطلس وضعیت اتباع را به تصویب 
سازمان اتباع کشور برســانند که در روز دوشنبه سه 
استان این اقدام را انجام دادند و ما نیز در جلسات آتی 
اطلس وضعیت اتباع و چشم انداز آن را تصویب می کنیم. 
رئیس پارک علم و فناوری استان البرز نیز از راه اندازی 
سامانه جریان اقتصادی نوین تحت عنوان »جان« با 
ثبت بیش از ۶۷۷ محصول خبــر داد و گفت: یکی از 
مشکلات مبتلابه شــرکت های دانش بنیان مالکیت 
فکری آنها بود که پس از سه سال پیگیری، به پارک علم 

و فناوری البرز واگذار شد.
مهدی عباســی با اشــاره به اســتقرار ۱۳۳ شرکت 
فناور دانش بنیان و خلاق در پــارک علم و فناوری و 
اشتغالزایی برای حدود یک هزار و ۶۰۰ نفر به صورت 
مستقیم افزود: در سال گذشــته فروش شرکت های 

مستقر در پارک علم و فناوری البرز به بیش از سه هزار 
میلیارد تومان رسید. وی با بیان اینکه سه برابر میانگین 
کشوری، شــرکت های دانش بنیان در این مجموعه 
مســتقر هســتند، گفت: با همکاری بخش دولتی و 
خصوصی و ورود بخش خصوصی به پارک علم و فناوری 
سه ساختار فناوری جدید با سرمایه گذاری بالغ بر ۲۵۰ 
میلیارد تومان به صورت مستقیم در استان راه اندازی 
شد و در حال حاضر ۴۶۶ شرکت دانش بنیان در البرز 

مشغول فعالیت هستند.
عباسی با اشاره به ثبت این آمار در سایت معاونت علمی 
ریاست جمهوری و با بیان اینکه البرز در این حوزه حائز 
رتبه چهارم کشوری است، افزود: البرز در حوزه دارویی 
شرایط بسیار خوبی دارد و پس از استان تهران، رتبه 
دوم کشــور را به خود اختصاص داده و در حوزه مواد 
پیشرفته و محصولات مبتنی بر فناوری های شیمیایی 
با ۸۷ شرکت ثبت شده رتبه سوم کشور را از آن خود 

کرده است.

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان شرقی:

اجازه دست درازی به محدوده تاریخی خلعت پوشان را نخواهیم داد 

معاون حقوقی رئیس جمهور در کرج:

پارک  علم و فناوری البرز یک الگو و نمونه کشوری است
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رنگ شخصيت شما چه چيزي را درباره تان فاش مي كند؟
 4 شــخصيت اصلي براســاس رنگ هاي 
واقعي وجود دارند و رنگي كه بيشــتر از 
رنگ هاي ديگر شــما را توصيف مي كند، 
چيزهاي زيادي درباره اينكه شما چطور 
روابط تان را مديريت مي كنيد، اطلاعات را 
پردازش مي كنيد، ارتباط برقرار مي كنيد 
و غيره مي گويد. از 4 رنگ اصلي شخصيت، 
نارنجي، سبز، طلايي و آبي، كدام بيشــتر از بقيه شما را توصيف مي كند؟ 
اين نوشتار را بخوانيد تا بيشــتر درباره اين ارزيابي شخصيتي منحصر به 

فرد بدانيد. 
4 تيپ شخصيتي اصلي براساس تست شــخصيت رنگ هاي اصلي وجود 
دارد. آنها توســط 4 رنگ توضيح داده مي شــوند؛ رنگ هاي واقعي  آبي، 
نارنجي، سبز و طلايي.اين روش در سال ۱۹۸۷ توسط دان لوري كه روي 
خلق يك گروه ساده از دسته بندي هاي شخصيتي كار مي كرد، ايجاد شد. 

اين رنگ ها اغلب براي گروه بندي تيم ها اســتفاده مي شــوند. آدم ها ياد 
مي گيرند كه چه كسي از ميان همكاران شــان مثل آنهاست و چه كسي 
متفاوت فكر مي كنــد. وب گاه ترو كالرز )رنگ هــاي واقعي( مي گويد: »با 
تشــخيص و پذيرش تفاوت ها، آنها ياد مي گيرند كه به طور موثر با هم كار 
كنند، بنابراين رنگ هاي واقعي به صدها مدرســه، دانشــكده، دانشگاه، 
شركت ، سازمان هاي دولتي و غيرانتفاعي در ايالات متحده و كانادا و سراسر 

جهان رسيده است.«
در ادامه 4 رنگ شــخصيت آمده اند كه به شــما شــخصيت واقعي تان را 

مي گويند: 

آبي
فقط ۱۵ درصــد از جمعيت در آزمايش شــخصيت رنگ هاي واقعي آبي 
هستند. وب گاه تروكالرز مي گويد: »رنگ آبي شخصي را نشان مي دهد كه 
ابتدا به روابط فكر مي كند و براي روابط بيش از هر چيز ديگري ارزش قائل 

است. اين گروه اساسا مردم گرا هستند.«
ويژگي هاي رنگ آبي از سيستم شخصيتي رنگ هاي واقعي عبارت است از: 
– عشق ورزيدن به مردم، معاشرت كردن و صحبت كردن با آنها را دوست 

دارند.
- نسبت به ديگران سخاوتمند هستند.

– كمك كردن به ديگران را براي همراهي مسالمت آميز دوست دارند.
– از ارتباط داشتن با ديگران در يك سطح احساسي لذت مي برند.

– تصور مي كنند كه ديگران بهترين نيات را دارند.

سبز
اين تيپ شخصيتي هم بسيار نادر است، فقط حدود ۲۵ درصد از جمعيت، 
رنگ سبز از رنگ هاي واقعي هستند. سبز آدم هاي بيشتر واقع گرا را نشان 
مي دهد؛ دانشجو يا آدم بالغي كه معمولا مي پرسد »چرا؟« سبزها قوانين 
و مقررات را زير سوال مي برند و اگرچه معمولا عاشق ياد گرفتن اطلاعات 
جديد هستند )آنها غالبا به علوم و رياضيات علاقه دارند(، معمولا مردم گرا 
يا ساختارگرا نيستند. سبزها براي معلم ها، ساختار و نهادها به عنوان معدن 
اطلاعات ارزش قائل هستند و زماني كه در پيگيري دائمي كشفيات خود 

مورد تشويق قرار مي گيرند، پيشرفت مي كنند. 
ويژگي هاي رنگ سبز در سيستم شخصيتي رنگ هاي واقعي: 

– ترجيح مي دهند قبل از تصميم گيري تحقيق كنند.
– حقايق و داده هاي مربوط به واژه ها و تصاوير را دوست دارند.

– حل مساله و تفكر انتزاعي را دوست دارند.
– ترجيح مي دهند كه مستقل كار كنند.

طلايي
۳۵ درصد از جمعيــت در گروه بندي رنگ هاي واقعي طلايي هســتند. 
وب گاه تروكالــرز مي گويــد: »طلايــي تيــپ شــخصيتي نظام مندتر، 
منظــم و مرتــب را نشــان مي دهــد.  بســياري از رهبــران، مديران و 
سياســتمداران عضوي از گروه طلايي هســتند.« گروه طلايي معمولا 
در مــدارس عملكــرد خوبــي دارند و بــه درســتي از قوانيــن پيروي 
 مي كننــد. دانش آمــوزان طلايــي در يك محيــط به شــدت نظام مند

 راحت هستند. 
ويژگي هاي رنگ طلايي در سيستم شخصيتي رنگ هاي واقعي: 

– آنها قبول مسئوليت مي كنند، در شرايطي كه كسي اين كار را نمي كند.
– برنامه ريزي مي كنند و استراتژي دارند به جاي اينكه به طور ناگهاني وارد 

پروژه شوند اما توانايي اقدام سريع را نيز در مواقع لزوم دارند.
– جوانب مثبت و منفي را در زمان اتخاذ تصميم در نظر مي گيرند.

– براي آينده برنامه ريزي و پس انداز مي كنند.
– حس تشخيص قوي اخلاق و شخصيت دارند.

نارنجي
۳۵ درصد از جمعيت در سيستم رنگ هاي واقعي نارنجي هستند. وب گاه 
ترو كالرز مي گويد: »آدم هاي نارنجي عاشــق فعاليت هستند و براي شان 
بسيار دشوار اســت كه به مدت طولاني خاموش و آرام باشند. آنها قوانين 
را دوست ندارند و بيشتر فعاليت هاي فوري و ناگهاني را بدون برنامه ريزي 
قبلي و در لحظه ترجيح مي دهند. آدم هاي نارنجي در يادگيري ســريع و 
اغلب بسيار باهوش هســتند اما معمولا خيلي خوب با محيط استاندارد 
مدرسه سازگار نمي شوند. دوســت دارند دستي در اكتشاف داشته باشند 
و از طريق فعاليت و حركت ياد بگيرند. آنها مي توانند مهارت هاي مكانيكي 
فوق العاده اي داشته باشند و اغلب در ورزش، نمايش، موسيقي، هنر و ديگر 

كارهاي رقابتي، خلاقانه و كنشي بي نظير هستند. 
ويژگي هاي رنگ نارنجي در سيستم شخصيتي رنگ هاي واقعي: 

– از حركات فيزيكي لذت مي برند.
– آزادي را بر قرار گرفتن در يك ساختار ترجيح مي دهند.

– با جريان حركت مي كنند.

– در لحظه زندگي مي كنند.
منبع: بازده

آگاهي

بسياري از فرزندان ما تا آخر عمرشان 
بايد بدهي وام دانشــجويي پرداخت 
كنند. رشــد خلاقيت و كارآفريني در 
آنها مي تواند يك شيوه براي اجتناب 
از آن كشمكش باشــد. مي توانيم به 

فرزندان مان بياموزيم چگونه كسب 
و كاري به راه اندازند كه حمايت شان 

كند يــا درآمد كافي بــراي پرداخت 
شــهريه كامل دانشكده شــان ايجاد 
كنند. در اينجا 4 روش آمده اســت كه 
به فرزندان تان دربــاره كارآفريني ياد 

بدهيد. 

۱. كارهاي سخت و روزانه را وابسته 
به پول توجيبي نكنيد

اگــر بــه فرزندان تــان 
جيبــي مي دهيد،  ل تو پو

اين كار را به اين دليــل انجام دهيد تا 
 بياموزند چطور پول را مديريت كنند. 
پــول دادن بــه آنها بــراي كارهاي 
روزمره اي كه انجــام مي دهند، به آنها 
ياد مي دهــد زمان را با پــول مبادله 
كنند. به طور نيمــه آگاه، ياد مي گيرند 
مقدار پولي كه به دســت مي آورند به 
تعداد ساعاتي بستگي دارد كه صرف 
كاري مي كننــد. كارآفرينــان اين 
استدلال را دوســت ندارند، پس چرا 
وقتي فرزندان تان جــوان و تاثير پذير 
هستند، اين كار را به آنها ياد مي دهيد. 
 به آنها بياموزيد كه درآمد از خلق ارزش 

نشات مي گيرد. 

۲. آنها را با كارهاي كوچك درگير 
كسب و كارتان كنيد

كارهاي كوچكــي وجــود دارند كه 
مي توانيد به فرزندان تان محول كنيد، 
كارهاي بسيار زيادي، سن شان هرچقدر 
مي خواهد باشــد. مي توانيــد از آنها 

بخواهيــد در 
تجهيزات تــان 

به شما كمك كنند 
يا اجازه دهيد چند 

ر  د ي  ـ ـ ط خ
ي  ـ ـ ل ي م ي ا

كه ارســال 
 ، د ـ ـ ي ن ك ي  م

قتــي  . و يســند بنو
بزرگ تر شدند، از آنها بخواهيد 
ايميل هاي تان را پاسخ دهند. 
كارهايي هســتند كه به كسب 

و كارتان آسيبي نمي رسانند 
يــا كمكــي نمي كنند كه 
فرزندان تان مي توانند آنها را 

مديريت كنند. حس مي كنند 
خاص هســتند، حتي با انجام 

كارهاي كوچك. 

۳. علنا بگوييد چرا 
كارآفريني مهم است

تــا زماني 

كه فرزندان تان 
»دليل« كاري را كه 
انجام مي دهيد، متوجه 
نشــوند، پيغام شما را 
نشــنيده مي گيرند. به 
آنها بياموزيــد زندگي 
كوتــاه اســت و زمان 
گرانبها تريــن منبــع 
ماســت. به آنها بياموزيد 
وقتي بيش از 4۰ ســاعت 
صــرف كاري مي كنند، 
به ويــژه كاري كــه باب 
ميل شان نيســت، هر بعد از 

زندگي شان را تحت تاثير قرار مي دهد. 
به آنها بياموزيد كه كارآفريني به آنها 
اجازه مي دهد طبق معيارهاي شــان 
زندگي كنند، در حالي كه پول به دست 
مي آورند. به آنها بياموزيد كه رشــد و 
پيشرفت طول مي كشد ولي ارزش دارد 
 تلاش تان را وقف چيزي كنيد كه متعلق 

به شماست. 

4. كمك شــان كنيد طبق ميل و 
اشتياق شان كسب و كار كوچكي را آغاز 

كنند 
پسر من عاشــق بازي هاي ويدئويي 
اســت و در آنها مهــارت دارد. 
وقتي از او پرســيدم مي خواهد 
چه كســب و كاري را شــروع كند، 
گفت مي خواهد راهنمــاي ديجيتالي 
 بــراي بازي هــاي مــورد علاقه اش 

بفروشد. 
ما با هم روي وب ســايتش كار كرديم 
و راهنماهايــي تهيه كرديــم. تقريبا 
 4 نمونــه از آنهــا را به دوســتانش
 پيش فــروش كرده اســت. آيا 
اين هم روزي مثل كســب و كار 
 پدرش، يكي از كســب و كارهاي
 ۶ رقمــي خواهد شــد؟ چه كســي 
 مي داند ولي تجربه اي بسيار ارزشمند

 است. 
به بچه هاي تان كمك كنيد كســب و 
كار كوچكــي را پيرامــون چيزي كه 
دوســت دارند، شــروع كنند. به آنها 
آموزش دهيد آنچه براي »كار« دوست 
 دارند، انجام دهنــد و مي توانند پول

 بسازند. 
مي توانند آن كســب و كار را گسترش 
دهند تا روزي تبديل به چيزي چشمگير 
شــود يا حداقل بدون گرفتن وام وارد 

دانشكده شوند. 

4روش رشــد خلاقيت و كارآفـريني در فرزندان

نقش باكتري ها در بارش باران
خبر

دزديده شدن ايده  كسب و كار 
پايان كار نيست

من يك ايده كســب و كاري فوق العــاده دارم كه 
مطمئنم در صورت اجرايي شدن، سودآوري عالي 
خواهد داشت اما ۲ مشكل اساسي دارم؛ يكي اينكه 
دانش كافي در حوزه كسب و كار ندارم و دومي هم 
اينكه براي اجرا كردن ايده ام نياز به سرمايه  دارم. 
در عين حال از اين مي ترسم كه اگر ايده ام را با يك 
مشاور يا سرمايه گذار مطرح كنم؛ آن را از من بدزدد. 

چه كنم؟
پاسخ كارشــناس: شــما ايده اي براي راه اندازي 
يك كســب و كار داريد. به جزئيات فكر مي كنيد. 
برنامه ريزي مي كنيــد. به نيازهاي پياده ســازي 
ايده توجه مي كنيد اما ايده شما به شكلي دزديده 
مي شــود. مثلا ايده  خود را براي شخصي تعريف 
مي كنيد و او مي رود و دســت  به كار مي شود. چه 

اتفاقي خواهد افتاد؟ شما چه كار خواهيد كرد؟
در اين شرايط به نظر مي آيد كه همه نقشه ها بر باد 
رفته و تمام شانس ها از بين رفته اند و ديگر كار روي 
آن ايده ارزشي نخواهد داشت اما به موضوع مي توان 

از زاويه اي ديگر نگاه كرد. 
۱- اگر موضوع ايده در حوزه تخصص شــما باشد، 
بدون شك شما جزئياتي را براي موفقيت كسب و كار 
خود در نظر مي گيريد كه ديگران نمي توانند آنها 
را ببينند و اتفاقا همين جزئيات مي تواند به عنوان 
مزيت رقابتي در نظر گرفته شود و كسب و كار شما 

را موفق  كند. 
۲- كسي كه ايده را اول پياده مي كند با ريسك هايي 
مواجه خواهد شــد. مثلا عدم پذيرش در بازار. يا 
ممكن است اشتباهاتي داشته باشــد كه بتوان از 
آنها درس گرفت. پياده سازي اوليه يك ايده گاهي 
مثل راه رفتن در تاريكي است. كسي نمي داند چه 
پيش خواهد آمد. هميشه نخستين بودن و تاكيد بر 

نخستين بودن الزاما شرط موفقيت نخواهد بود. 
۳- ايده ها معمولا ارتباطي با شخصيت و روحيه افراد 
دارند، يعني شما به عنوان صاحب ايده مي توانيد 
 از ويژگي هــاي شــخصي خودتان در پــرورش و 
به ثمر رسيدن ايده استفاده كنيد كه اين به معني 
متمايز شدن كسب و كار شما با ديگران خواهد بود. 
پس اگر از اين ويژگي ها درست استفاده كنيد، هنوز 

شانس برنده شدن خواهيد داشت. 

اورژانس كسب و كار مهارت

رونالد دانيل از شــركت مشاوره مك كنزي )يكي 
از بزرگ ترين شــركت هاي مشاوره اي جهان( در 
سال ۱۹6۱ مفهوم »عوامل كليدي موفقيت« را 
ابداع كرد. او احساس كرد كه چند فعاليت كليدي، 
موفقيت يا شكست هر سازماني را تعيين مي كنند. 
عوامل كليــدي موفقيت در واقــع فعاليت هاي 
كليدي هر كسب و كار براي تحقق ارزش افزوده  و 
اهداف آن هستند و در نتيجه از صنعتي به صنعت 
ديگر و از ســازماني به ســازمان ديگر متفاوتند. 
 دانيل متوجه شــد كــه بهترين راه بــراي اداره 
يك سازمان آن است كه عوامل كليدي موفقيت 
خود را شناسايي كرده و ســپس آنها را به  شكل 

بسيار دقيقي پايش و كنترل كند. 

مفهوم عوامل كليــدي موفقيت در ســال هاي 
اخير در جهان به شــدت مورد توجه قرار گرفته 
و تلاش هاي بســياري جهت شناسايي آنها براي 
صنايع مختلف انجام شــده است. به عنوان مثال 
در صنعت خودروسازي عوامل كليدي موفقيت 
عبارتند از: طرح ظاهري، ايجاد شبكه موثر فروش 
و كنترل شديد هزينه توليد. در صنعت مواد غذايي 
عوامل كليدي موفقيت شامل توسعه محصولات 
جديد، توزيع مناسب و تبليغات موثر هستند و در 
صنعت بيمه عمر نيز عوامل كليدي موفقيت شامل 
ارتقاي پرسنل مديريت، كنترل پرسنل اداري و 

ابتكار در ايجاد خدمات بيمه هستند. 
مديران پذيراي مفهــوم عوامل كليدي موفقيت، 

سيســتم هاي پشــتيبان مديريتي و اطلاعاتي 
)مبتني بر فناوري اطلاعات( حســاس به وقوع 
مشكلات و مسائل را براي پايش هر يك از عوامل 
كليدي موفقيت طراحي و در سازمان خود مستقر 
مي كنند و به كمك اين سيســتم ها يك جريان 
پيوسته اطلاعاتي را براي كنترل مداوم وضعيت 
آنها فراهم مي كنند. اين مديران نسبت به نوسانات 
شــاخص هاي مرتبط با عوامل كليدي موفقيت 
واكنش نشان مي دهند و در صورت نياز اقدامات 
اصلاحي را براي بهبود عملكردها و ايجاد ثبات در 
كسب و كار خود  در راســتاي تحقق هدفگذاري 
انجام شــده روي عوامل كليدي موفقيت ،  انجام 

مي دهند. 

عوامل كليدي موفقيت كسب و كار شما 

در سال هاي اخير، دانشمندان كشف كرده اند كه 
ابرها مملو از صدها گونه باكتري هســتند كه اين 
ميكروب ها در واقع نقش مهمي را در ايجاد بارش 

بازي مي كنند. 
به گزارش ايسنا، اين كشــف برخي از محققان را 
بر آن داشــت تا با باروركردن عمــدي ابرها با اين 

باكتري، سبب بارش باران در مكان هايي شوند كه 
به آن نياز است. كشــف ارتباط بين ميكروب هاي 
موجود در ابر و بارش باران در اواخر ســال ۱۹۷0 
صورت گرفت. در آن زمان »ديويد ســي سندز« 
،دانشمند دانشــگاه ايالتي مونتانا، در جستجوي 
منبع يك سوختگي مرموز بود كه بر محصول گندم 

تاثير مي گذاشت. اين دانشمند، با نمونه برداري از 
ابرها در يك پتري ديش، به بررسي ميكروب هاي 
موجــود در آنها پرداخت. او همچنين به توســعه 
مفهوم زيستي بارش و نقش باكتري در ايجاد آن 
پرداخت اما دانشــمندان ديگر درباره اين كشف 

مطمئن نبودند. 

محققان در ســال ۲00۸، طي انجام پژوهش هاي 
مختلــف دريافتند كــه برخلاف تصور پيشــين 
دانشــمندان، بســياري از هســته هاي يــخ در 
ابرهــا در مراحل اوليــه فرايند بــارش، به جاي 
 گــرد و غبــار و دوده از ميكروب هــاي مختلف 

تشكيل شده اند. 


